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Az energiaválság megmutatta, mennyire fontos, 
hogy az ország minél önállóbb legyen az ener-
giaellátás terén. A Paks II. Atomerőmű hosszú 
távon biztosítja majd a magyar lakosság és ipar 
áramellátását, megépítése az egész ország 
számára előrelépést jelent, s nyilván a térség 
számára is meghatározó. A projekt kapcsán sike-
rült a Kalocsa térségében élőknek felemelni sza-
vukat azért, hogy épüljön egy híd, ami közelebb 
visz minket az autópályához. Napjainkban egy 
város, egy térség fejlődéséhez nélkülözhetetlen 
a jó megközelíthetőség. A hídnak köszönhetően, 
amelynek elemei már majdnem összeérnek, az 
M6-os kevesebb mint nyolc kilométerre lesz a 
várostól. A Duna-híd révén a kalocsai térség is 
be tud kapcsolódni a Paks II. beruházásba és 
később az új atomerőmű üzemeltetésébe. Ez 
komoly kitörési pont lesz a régió számára, s már 
most is érezhető a hatása: az itt működő gazda-
sági szereplők fejlesztésekbe fogtak és többen 
jelezték érdeklődésüket. Az átjáró által ki tudjuk 
venni a részünket a beruházás kiszolgálásából, 
mentesítve a paksi oldalt, s erősítve az itteni 
gazdaságot. 

Mi, kalocsaiak már megszoktuk, hogy egy nuk-
leáris létesítmény mellett élünk, hogy havonta 
egyszer meghalljuk a próbát jelző szirénát. Mi 
nem idegenkedünk az atomerőműtől és várjuk 
az új blokkok létesítését, illetve annak jótékony 
hatását a térségre. 

Ez a XXI. század legnagyobb hazai beruházása, 
ezért nagyon fontos, hogy autentikus, hiteles 
információhoz jussunk. Napjainkban hatalmas a 
hírdömping és én azt tapasztalom, hogy ha nem 
kapunk biztos forrásból információt, hajlamosak 
vagyunk magunk kreálni, s így félrecsúszik a 
tájékoztatás. Ezért javaslom, hogy olvassák az 
Atomszférát, amelynek hasábjain nyomon követ-
hető az építkezés, s láthatjuk, miként kerülünk 
lépésről lépésre közelebb ahhoz, hogy elkészül-
jön az atomerőmű. 

Mi, kalocsai emberek és akik itt élünk a térség-
ben, köszönjük a tájékoztatást és várjuk az újabb 
híreket!

dr. Filvig Géza
Kalocsa polgármestere,
a TEIT elnöke

TISZTELT OLVASÓ!
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A PROJEKT A MÁSODIK 
FÁZISBA LÉPETT 
A paksi projekt első, előkészítési szakasza lezárult, és a beruházás átléphet 
a második, a valós fizikai építkezés szakaszába, értékelte Szijjártó Péter kül-
gazdasági és külügyminiszter a Paks II. projekt szerződéseinek módosítását. 
Alekszej Lihacsov, a Roszatom vezérigazgatója paksi látogatásakor úgy fogal-
mazott, hogy immár minden feltétel adott, hogy a beruházás megfelelő ütem-
ben haladjon.

dés módosításának aláírását is. – Több olyan 
rendelkezés is van ebben a módosításban, 
amelynek nyomán gyorsabban, könnyebben és 
egyszerűbben tudunk előre haladni az elkövet-
kezendő időszakban. A miniszter hangsúlyozta, 
hogy a Paks II. beruházás hosszú távú garancia 
arra, hogy Magyarország energiaellátása biz-
tonságban legyen, hogy legyen elég és legyen 
megfizethető energia Magyarországon. 

– Elhárultak az akadályok a projekt elől, minden 
feltétel adott, hogy a beruházás megfele-
lő ütemben haladjon – erről már Alekszej 
Lihacsov, a Roszatom vezérigazgatója beszélt 

Pakson, miután Magyar Levente államtitkárral 
és Jákli Gergellyel, a Paks II. Zrt. elnök-vezér-
igazgatójával megnézték az építkezést.

Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügy-
minisztérium miniszterhelyettese a beruházás 
területén tartott sajtótájékoztatón leszögezte: 
az új blokkokat meg kell építeni ahhoz, hogy 
Magyarország energiabiztonsága, szuvere-
nitása folyamatosan érvényesüljön. Alekszej 
Lihacsov azt mondta, hogy az orosz fővállal-
kozó a paksi beruházás megvalósítása során 
minden kötelezettségét teljesíteni fogja, az 
eddig alkalmazott legjobb gyakorlatot, bizton-

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter és Jev-
genyij Sztanyiszlavov orosz nagykövet jelenlétében, a 
sajtó képviselői előtt írta alá a Paks II. projekt kivitelezési 
szerződésének módosítását Budapesten Jákli Gergely, a 
Paks II. Zrt. elnök-vezérigazgatója és Alekszandr Merten 
projektigazgató, az Atomsztrojexport alelnöke. 

– Ezzel lezárult a projekt előkészítési szakasza – közölte 
Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter.

Alekszandr Merten projektigazgatóval, az Atomsztroj- 
export alelnökével tartott közös sajtótájékoztatójukon 
a miniszter kritikus nemzeti érdeknek nevezte az újabb 
nukleáris reaktorblokkok építését, amelynek terén fontos 
mérföldkő jött el. Rámutatott, hogy ezen beruházásról a 
pénzügyi és a kivitelezési szerződés rendelkezik, a meg-
változott körülmények miatt pedig mindkettő módosításra 
szorult. A módosított pénzügyi szerződés augusztus 16-án 
hatályba lépett, és ez lehetővé tette a kivitelezési szerző-
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A sajtótájékoztatót megelőzően az újságírók megtekintet-
ték a Paks II. területén folyó építkezést. Alekszandr Tupi-
cin, a projekt építési igazgatója egyebek közt bemutatta, 
hogy már szerkezetkész a vasszerkezeteket összeszere-
lő üzem, elkészült a betonkeverő üzem és dolgoznak a 
résfalak kialakításán. 

Alekszej Lihacsov a területen tett látogatást követően 
a városban folytatta körútját. Ennek során Szabó Péter 
polgármester tájékoztatta az atomerőmű bővítéséhez 
kapcsolódó fejlesztésekről.

– Elhárultak az akadályok a projekt elől, minden feltétel adott, 
hogy a beruházás megfelelő ütemben haladjon – erről már 

Alekszej Lihacsov, a Roszatom vezérigazgatója beszélt Pakson, 
miután Magyar Levente államtitkárral és Jákli Gergellyel, a 

Paks II. Zrt. elnök-vezérigazgatójával megnézték az építkezést.

Alekszej Lihacsov azt mondta, hogy az orosz 
fővállalkozó a paksi beruházás megvalósítása során 

minden kötelezettségét teljesíteni fogja.

ságos technológiát alkalmazzák a paksi beruházáson is.  
Megjegyezte: az Európai Unió területén ez lesz az első 
általuk épített atomerőmű. 

Magyar Levente a látogatás kapcsán tartott sajtótájékoz-
tatón elmondta: a 2020-as évek elején több olyan kihívás 
is érte az országot, amely hátráltatta a projekt előreha-
ladását. A magyar–orosz együttműködés átvészelte ezt 
a nehéz időszakot, és a projekt sikeresen halad. Az ál-
lamtitkár szerint a projekt visszafordíthatatlan, és meg 

fog épülni minden ezzel ellentétes törekvés ellenére. 
Hozzátette:

Biztató, hogy a projekt a tervezett ütemben való-
sulhat meg, és Magyarország energiafelhaszná-
lásának jelentős részét itt lehet majd előállítani. 
Törekszenek arra, hogy a magyar beszállítói arány, 
hozzáadott hányad minél nagyobb részt képvisel-
jen a nemzetközi projektben.
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MERTEN: 
A HATÉKONY 
EGYÜTTMŰKÖDÉS 
A SIKER ZÁLOGA
A Paks II. projekt legfontosabb momentuma a nukleáris létesítmény 
létesítési engedélyének megszerzése és az építési szakaszba való 
átlépéshez szükséges dokumentum kiadása volt Alekszandr Merten 
számára. Az Atomsztrojexport alelnöke, a Paks II. építési projekt-
igazgatója az Atomszférának beszélt arról, hogy hatékony együtt-
működésre van szükség a megrendelő és a fővállalkozó között 
ahhoz, hogy a közeljövő legfontosabb mérföldköveit eredményesen 
tudják teljesíteni. 

Augusztusban a projekt a második fázisba, a 
valós kivitelezés szakaszába lépett. Mindez 
milyen új feladatokat jelent a következő egy 
évben a fővállalkozó számára?

Valóban, augusztus második felében megkez-
dődött a projekt második szakasza, a Paks II. 
Atomerőmű blokkjainak közvetlen építése. Az 
ezt megelőző időszakban a tervezéssel és en-
gedélyezéssel, illetve a felvonulási terület léte-
sítményeinek építésével foglalkoztunk, mostan-
tól pedig ténylegesen a blokkok kivitelezése 
folyik együttműködésben a megrendelőnkkel, 
a Paks II. Zrt.-vel.

A második fázisba lépés jelent-e változást az 
ASZE működésében, felépítésében?

Természetesen a második szakaszba lépéssel 
változások lesznek a fővállalkozó szervezeti 
felépítésben is, illetve a dolgozóink szakmai 
összetételében, valamint az alvállalkozóink 
vonatkozásában is. Mostantól főleg az épí-
tőipari szakmákra kerül a hangsúly, a jövőben 
csatlakoznak hozzájuk a szerelők, a csővezeté-
kek hegesztői, illetve olyan szakemberek, akik 
a blokkok üzembe helyezéséért felelnek majd. 
Folyamatosan változik a fővállalkozó helyi csa-
patának összetétele és értelemszerűen változik 
az alvállalkozók köre is. 

És hogyan alakul a következő időszakban a 
területen dolgozók száma? Mikor várható a 
csúcs a létszámot tekintve?

Rengeteg technikai eszköz bevonásával folyik 
a munka a területen és pillanatnyilag 330 
ember dolgozik ott. Ez azonban csak azo-
kat jelenti, akik közvetlenül az építkezésen 
dolgoznak. Ebbe a létszámba nem számít bele 
az Atomsztrojexport paksi telephelyén, az 
irodában dolgozó 250 munkatársunk. A terü-
leten a létszám az év végére eléri a 800–900 
főt, 2024 végére pedig majdnem kétezer lesz. 
Csúcsidőben a munkások száma meg fogja ha-
ladni a 10 ezret, mintegy 12–13 ezer fő dolgozik 
majd a projekten. 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminisz-
ter szeptember 25-én Bécsben egyeztetett 
a Roszatom vezérigazgatójával, Alekszej 
Lihacsovval. Ezt követő élő bejelentkezésé-
ben megerősítette, hogy a talajszilárdítási 
munkák november 1-jén indulnak. Milyen 
előkészületekre van még szükség addig?

Valóban a projektünk megvalósításának szá-
mos kérdését áttekintettük Szijjártó miniszter úr 
és Lihacsov úr, a Roszatom vezérigazgatójának 
bécsi találkozóján, amelyen én magam is részt 
vettem. Ezen az egyeztetésen egyebek között 
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megbeszéltük, hogy a közeljövőben meg kell határozni 
azon munkáknak az ütemtervét, amelyeket a projekt 
második szakaszba történő átlépése után kell elvégezni. 
Részletesebben érintettük azon munkák körét, amely 
munkákat az első adag betonnak az 5-ös blokki nukleáris 
sziget alapjába történő kiöntéséhez kell elvégezni. Ekkor 
hangzott el, hogy november 1-jén kell megkezdődnie a 
talajszilárdításnak. Ez egy nagyon munkaigényes folya-
mat, amit az is jelez, hogy közel 1 millió tonna cement 
szükséges hozzá. Jelenleg is igen nagyszabású munká-
latok folynak a területen, egyebek közt a résfal építése, 
amelynek már a fele elkészült. A résfal teljes hossza 
2,7 km lesz. Ezen kívül a 6-os blokk alatt zajlik a talaj ki-
emelése a mínusz öt méteres szintig, lapzártánkig ennek 
70%-a valósult meg és folytatódik a felvonulási terület 
létesítményeinek az építése, a víz- és villanyhálózatok 
kialakítása. Tulajdonképpen ez a munka folyamatosan, 
egyre gyorsuló ütemben zajlik.

Néhány nappal az említett bécsi találkozó előtt Pakson, 
az építési területen járt Lihacsov úr. Ekkor beszélt arról, 
hogy az első beton kiöntésére 2024 végén, 2025 ele-
jén kerül sor. Mi kell ahhoz, hogy ez a lépés az előbbi 
időpontban valósuljon meg?

Annak érdekében, hogy az első beton kiöntését a jelzett 
időpontok közül a korábbi időpontban tudjuk megvaló-
sítani, több feltételnek kell teljesülnie. Az első minde-
nekelőtt az összes folyamat biztonságának szavatolása. 
A legfontosabb ugyanis az atomerőmű építése során a 
biztonság garantálása. A második feltétel a megrendelő 
és a fővállalkozó nagyon szoros együttműködése. Nyil-
vánvalóan minél jobb, minél hatékonyabb az együttműkö-

désünk, annál gyorsabban lehet előre lépni a határidők 
előbbre hozásának vonatkozásában. És természetesen 
függ az időpont a szükséges berendezések ideszállításá-
tól és attól, hogy az alvállalkozók milyen minőségben és 
milyen határidőre végzik el a feladatukat, amely alvállal-
kozók többsége magyar vállalat.

Nemcsak a területen folyik a munka, hanem például 
Oroszországban. Hol tart a hosszú gyártási idejű be-
rendezések, így például a reaktortartály és a zónaolva-
dék-csapda kivitelezése?

Az ABOS 1-es, 2-es biztonsági osztályba sorolt berende-
zések, illetve más minősített berendezések gyártása az 
engedélyező hatóság, az Országos Atomenergia Hivatal 
engedélyétől függ. Vannak olyan berendezések, amelyek 
esetében ezeket az engedélyeket már megkaptuk és 
ezek birtokában elkezdődött a gyártás. Ami a zónaolva-
dék-csapdát illeti, mint fővállalkozó vállaltuk annak a koc-
kázatát, hogy elkezdjük az 5-ös blokk zónaolvadék-csap-
dájának gyártását azelőtt, hogy a projekt a második 
szakaszba lépne, mivel bíztunk ebben és még tavaly 
augusztusban megkaptuk erre a gyártási engedélyt. En-
nek a berendezésnek a gyártása folyamatban van és jövő 
tavasszal várható az 5-ös blokk olvadékcsapdájának el-
készülte. Értelemszerűen a 6-os blokké egy évvel később, 
miután a két blokk létesítésének ütemezésében ennyi a 
különbség. Ami pedig a reaktortartályt illeti, a Roszatom 
gépgyártó holdingjának, az Atomenergomasnak leadtuk 
a rendelést a reaktortartály és azon berendezéseinek 
gyártására, amelyek ahhoz szükségesek, hogy a reaktort 
be lehessen építeni. Ezeknek a gyártási ideje nagyság-
rendileg három év. Azt is fontos tudni, hogy rendkívül szo-

ros és szigorú ellenőrzés mellett zajlik ez a tevékenység. 
Ez azt jelenti, hogy vannak bizonyos ellenőrzési pontok, 
amikor mind a megrendelő Paks II. Zrt. szakemberei, 
mind az Országos Atomenergia Hivatal munkatársai ellen- 
őrzik, átveszik az elvégzett munkát a gyártónál.

Milyen státuszban van a gőzturbina gyártása?

A turbinagépház és berendezései, mindenekelőtt a tur-
bina gyártását megrendeltük és az előleget is kifizettük. 
A General Electric az Alstom Power Systems nevű francia 
céggel közösen nyerte el a tendert. Az előbbinél jelen-
leg tulajdonosváltás zajlik, amerikai tulajdonból a francia 
EDF tulajdonába kerül. Egyelőre nem kezdődött meg a 
gyártás, de a tervezés és az előkészítés folyik. Jelenleg a 
papírmunka zajlik az ütemterv szerint. 

Az atomerőmű-építés során mindenki más momentu-
mot vár, más és más eseményt tart mérföldkőnek. Van, 

aki az első beton öntését, más a reaktortartály meg-
érkezését vagy a hálózatra kapcsolást. Ön milyen mo-
mentumot tekint mérföldkőnek a Paks II. projektben?

Nyilván mindenkinek megvan a maga fontosnak tartott 
szakasza egy ilyen nagyszabású projekt esetén. Engem 
két évvel és két hónappal ezelőtt neveztek ki egyfajta 
krízismenedzserként. A Roszatom vezetősége számom-
ra és a csapatom számára azt a feladatot tűzte ki, hogy 
megkapjuk az adott szakaszhoz szükséges összes 
engedélyt és elkezdődhessen az új blokkok közvetlen 
építésének szakasza. Számomra éppen ezért a létesítési 
engedély tavaly augusztusi megszerzése volt a legfonto-
sabb, illetve a másik fontos momentum, a projekt máso-
dik szakaszba való átlépésre vonatkozó dokumentum, a 
Notice to Proceed kiadása volt, mert ez a kettő nagyon 
fontos mérföldkő, mert innentől fogva kezdődhet el tény-
legesen a magyar gazdaság számára kiemelt jelentőségű 
projekt kivitelezése. 
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FOLYAMATOS A 
TERÜLET-ELŐKÉSZÍTÉS

Összehangolt kivitelezésre van szükség a két új 
paksi blokk területén, ahol több társaság is jelentős 
gépparkkal dolgozik. A leendő hatos blokk alatti talaj 
kitermelése szeptember elején indult el, elsőként – 
akárcsak az ötös blokknál – a talajvíz szintjéig, azaz 
-5 méterig mélyítik a munkagödröt. A kivitelező Duna 
Aszfalt Zrt.-nek az autópályák esetében sem szokvá-
nyos mennyiségű anyagot kell szakszerűen kezelnie, 
több mint 40 tehergépkocsit és munkagépet mozgat-
nak a helyszínen. A munka során a kivitelezés ezen 
szakaszában 600 ezer köbmétert meghaladó föld-
mennyiséget termelnek ki és kezelnek, a földanyagot 
az erre kijelölt átmeneti lerakóterületen helyezik el 
ideiglenes jelleggel.

Eközben halad a résfalazási tevékenység is a Bauer 
Magyarország Mélyépítő Kft. kivitelezésében: folya-
matos a résvezető gerendapár kivitelezése, valamint 
a vasbeton résfal és a vízzáró zagyfal építése. 
Lapzártánkig a résfal fele készült el. A legmélyebb 
ponton a 32 métert is elérő, egy méter vastagságú 
vízzáró fal végleges hossza mintegy két és fél 
kilométer lesz és függönyként öleli körül majd a 
föld alatt az új atomerőmű blokkjait. Mindemellett 
novemberben elkezdődnek a talajszilárdítási munkák 
is. Ennek során az új blokkok nukleáris biztonság 
szempontjából fontos épületei és építményei alatti 
talaj megerősítése fog megtörténni a nemzetközi 
gyakorlatban is alkalmazott, bevált technológiával.



 1514 2 0 2 3 .  o k t ó b e r

Szerte a világban, az épülő és üze-
melő atomerőművi blokkok számára 
nagy feladat a rengeteg adat, műsza-
ki dokumentum tárolása, frissítése 
vagy éppen visszakeresése. Ennek 
átláthatóságát, nyomon követhe-
tőségét segítik a műszaki szakmai 
folyamatokat támogató informatikai 
eszközök és korszerű megoldások, 
amelyekre nagy szükség van az 
építés, illetve később az üzemeltetés 
során is. 

Jelenleg a műszaki adatok rög-
zítését saját fejlesztésű, egyedi 
informatikai megoldásokkal végzik 
a Paks II. Zrt.-nél. A társaság szak-
emberei sok más mellett azon is 
dolgoznak, hogy bevezethessék az 

úgynevezett Engedélyesi Informati-
kai Rendszert (EIR), amely az egyedi 
informatikai megoldásokat váltja 
majd fel. Az EIR tulajdonképpen egy 
olyan szoftvercsomag, amelynek 
funkciói támogatják a műszaki folya-
matokat a beruházás végrehajtásá-
nak minden fázisában, azaz úgy az 
építéskor, mint az üzemeltetés vagy 
éppen a karbantartás során – mond-
ja Kocsi János, a Paks II. Zrt. vezető 
program támogatási szakértője, aki 
a vonatkozó EIR-IMS projekt veze-
tője is egyben. A rendszer alapja az 
eszközmenedzsment modul (EAM 
– Enterprise Asset Management). 
Ebben a modulban rögzítik majd a 
szakemberek a tervezéskor és épí-
téskor keletkező műszaki adatokat 
és ez a rendszer szolgáltatja az ala-
pot a későbbiekben az üzemeltetési 
és karbantartási modulokhoz – teszi 
hozzá a szakember.

Ezt a megoldást alkalmazza a legtöbb 
atomerőmű, ezek a szoftverek tehát 
kipróbáltak, fejlesztésüket rengeteg 
tapasztalat alapozza meg, jól illeszt-
hetők a Paks II. Atomerőműben zajló 
műszaki folyamatokhoz is. – Fontos, 
hogy nemzetközi sztenderdekre épülő 
szoftvermegoldásokat szeretnénk 
használni – mondja Kocsi János. 
Hozzáteszi, ha a rendszer bevezetése 
megtörténik, akkor abban integrálják 
majd a Műszaki Igazgatóság és Léte-
sítési Osztály szakemberei azokat az 
adatokat, amelyeket jelenleg egyedi 
informatikai megoldásokkal tárolnak, 
aktualizálnak a cégnél, összehangban 
a konfigurációkezelési folyamatokkal.

Az Engedélyesi Informatikai Rend-
szer bevezetését több éves előkészí-
tő munka alapozza meg. Mindez több 
szakterület összehangolt munkáját 
igényelte és igényli a jövőben is. 
Többek között a műszaki terület és 
az IT szakemberei dolgoznak azon, 
hogy ez a komplex rendszer a lehető 
legjobban szolgálja az atomerőmű 
műszaki folyamatait, úgy a kivitele-
zés, mint az üzemeltetés során. 

ADATTÁROLÁS ÉS -FRISSÍTÉS
A 21. SZÁZADBAN
Az informatika folyton bővülő eszköztára lehetővé teszi, hogy egy atom-
erőmű-építés és -üzemeltetés minden mozzanatának, illetve minden be-
rendezésének legyen digitális lenyomata. A Paks II. atomerőmű-projekt-
ben dolgozó szakemberek a műszaki, tervezési dokumentumok tartalmi 
elemein túl azon is dolgoznak, hogy ezeket az adatokat jól nyomon kö-
vethetően, biztonságos módon lehessen tárolni. 

Az Engedélyesi Informatikai Rendszer bevezetésének első mérföldköve az 
EAM modul beszerzése lesz, amelyről, tekintettel az atomerőmű-projekt 

nemzetbiztonsági szempontból kiemelt státuszára, az Országgyűlés 
Nemzetbiztonsági Bizottságának ülésén is be kellett számolni, ahol a 
Paks II. Zrt. szakértői gárdájának képviseletében az EIR-IMS projekt 

vezetőjeként Kocsi János ismertette a rendszer részleteit.

Az EIR tehát egy komp-
lex informatikai szoft-
vercsomag, amelynek 

segítségével jól átlátható 
adatbázis áll majd ren-
delkezésre az új VVER 

1200-as blokkok építése, 
üzemeltetése és karban-

tartása során is. 

Egy komplex, jól átlátható, 
moduláris, az aktuális fel-

adatokhoz illeszthető infor-
matikai rendszert kapunk. 
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rűsítették őket, az irányítástechnikai 
rendszereket nyugati cégek támoga-
tásával kicserélték és teljesítmény-
növelés is történt, bruttó névleges 
kapacitásuk immár 500 MW. A 3-as és 
4-es blokkok építését a ’90-es évek-
ben felfüggesztették, és bár többször 
szóba került a folytatás, végül csak 
2009-ben döntött úgy az akkori kor-
mány, hogy befejezik az építkezést. 
A Mochovce-3 blokk 2023. januárban 
csatlakozott rá a szlovák országos 
hálózatra, a kereskedelmi üzem pár 
hónapon belül várható. 

Szlovákiában jelenleg öt atomerőmű-
vi blokk üzemel a két telephelyen, 
ezek együttes nettó teljesítménye 
2308 MWe, a hatodik blokk (Mochov-
ce-4) várhatóan néhány év különb-
séggel csatlakozik a hálózatra. 

Az Európai Unió 27 tagállamából 
jelenleg is tizenháromban üzemel 
kereskedelmi célú atomerőmű, ami-
nek köszönhetően az EU területén 
termelt villamos energia nagyjából 
egynegyede származik nukleáris 
energiából. Európában közismerten 
Franciaország rendelkezik a leg-
több kereskedelmi célú nukleáris 
reaktorral, és ezáltal a villamosener-
gia-termelésének mintegy 70%-a 
atomenergiából származik. Azt már 
kevesebben tudják, hogy északi 
szomszédunk a második helye-
zett ebben a rangsorban, hiszen 
Szlovákiában a megtermelt villamos 
energia több mint 50%-át termelik 
meg atomerőműben. A képzeletbeli 
dobogó harmadik fokán áll Magyar-
ország, ahol a megtermelt villamos 
energia 45%-a származik Paksról.

Szlovákia nukleáris energia iránti 
elköteleződése még a korai cseh-
szlovák időkből ered. Az ország első 
reaktorát a csehszlovák kormány 
1958-ban kezdte el építeni Bohunicé-
ben – ez egy 110 MWe teljesítményű, 
gázhűtésű, nehézvizes reaktor volt. 
A Bohunice A1 blokk létesítését 
1972-ben fejezték be és 1977-ig 
termelt áramot a hálózatra. Az üze-
melése során számos nem tervezett 
leállás volt, beleértve egy jelentős, 
INES-skála szerinti 4-es szintű bal-
esetet 1976-ban egy üzemanyag-át-
rakásnál, így végül a blokk teljes 
leállítása mellett döntöttek. 1972-ben 
elkezdődött a bohunicei telephelyen 
a nyomottvizes reaktorok építése is: 
a Bohunice V1 atomerőmű paksihoz 
hasonló, VVER-440-es reaktorait 
1978-ban és 1980-ban kapcsolták az 

országos hálózatra. A telephelyen 
lévő másik atomerőmű, a Bohunice 
V2 nukleáris egységeit 1976-ban 
kezdték el építeni, 1984-ben és 
1985-ben kezdték meg a műkö-
désüket. Szlovákia 2004-es EU-s 
csatlakozásának egyik feltétele volt, 
hogy Bohunice V1 blokkjait leállítsák, 
ennek 2006-ban és 2008-ban tettek 
végül eleget.

Szlovákia másik atomerőművi te-
lephelye az egykori Mohi település 
mellett található és a Mochovce Atom-
erőmű nevet viseli. A négyblokkosra 
tervezett atomerőműben 1982-ben a 
Skoda kezdte meg az első két blokk 
építését, szintén VVER-440-es reakto-
rokat tervezve. Az 1. és 2. blokk 1998-
ban és 1999-ben indult el, az azóta 
eltelt időben pedig jelentősen korsze-

A Bohunice V3-ként hivatkozott, tervezett új erőművi blokkra 
2023. februárban nyújtotta be a mintegy 2500 oldal terjedelmű 
telephelyengedély-kérelmet a szlovák nukleáris hatóságnak 
a JESS projektcég. (Az új szlovákiai nukleáris reaktor üzemel-
tetésére létrehozott vállalatot a JAVYS szlovák radioaktívhul-
ladék-kezelő társaság és a cseh ČEZ állami közműszolgáltató 
alapította.) A hatóságnak egy éve van a kérelem elbírálására, az 
ütemterv szerint 2025 végén nyújtaná be a projekttársaság a lé-
tesítésiengedély-kérelmet, az építkezés pedig 2031-ben kezdőd-
ne a bohunicei telephelyen.

Atomipari együttműködési megállapodást kötött Magyarország és 
Szlovákia. A Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter és Peter 
Dovhun szlovák gazdasági miniszter által szeptember 27-én aláírt 
megállapodás abban segíti majd a két országot, hogy az új nukleáris 
technológiákat minél előbb alkalmazni tudják a nemzeti energiamix- 
ekben. 
Mivel mind Szlovákia, mind hazánk rendkívüli mértékben támaszkodik 
atomenergiára az ellátásbiztonság érdekében, így nemzeti érdek, 
hogy az energiamixben az arány megmaradjon, sőt, az energiaellátá-
si válságra a legjobb megoldás a nukleáris kapacitások növelése. 
Szijjártó Péter elmondása szerint fontos, hogy a nukleáris fejlesztések-
nél ott legyünk, lássuk, milyen folyamatok zajlanak és hogyan tudjuk 
ezeket használni. „Jó hír, hogy most szomszédainkkal ebbéli törekvé-
seinket össze tudjuk hangolni” – közölte a tárcavezető.

A bohunicei atomerőmű – Forrás: seas.sk

Peter Dovhun szlovák gazdasági miniszter és Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter 
aláírja a megállapodást – Forrás: Szijjártó Péter // Facebook

Éjszakai felvétel a mohi atomerőműről – Forrás: KIP Brno

A NUKLEÁRIS ENERGIA  
ALKALMAZÁSA SZLOVÁKIÁBAN



 1918 2 0 2 3 .  o k t ó b e r

BELAKTÁK A LIGET 
LAKÓPARKOT  
AZ OROSZ MÉRNÖK-
CSALÁDOK
A PIP Nonprofit Kft. a 2020-as évek elején kezdte meg a Paks II. beruházáshoz 
kapcsolódó lakhatási feltételek kialakítását. Ennek egyik elemeként Paks városá-
ban egy összefüggő, lakópark jellegű, 92 lakásos épületegyüttest vásárolt meg a 
társaság az itt dolgozó orosz mérnökcsaládok elhelyezésére.

Az épületek között parkosított belső udvar lett kialakítva.

A lakóparkban egy modern játszótér biztosít kikapcsolódási lehetőséget a legkisebbek számára.

A Paks szívében elhelyezkedő Liget 
lakópark négy tömbjében 92 lakás, 
120 fedett személygépjármű-beálló, 
valamint 17 kültéri parkoló kapott 
helyet. A lakások alapterülete 
47–128 m2 között mozog. Az in-
gatlanok bútorozottak, teljesen 
felszereltek, a kor legmagasabb 
komfortszintjének megfelelő beren-
dezésekkel vannak ellátva. Minden 
lépcsőházhoz babakocsitároló, 
kerékpártároló, illetve lift tartozik. 
A teljesen körbekerített lakóparkot 
gépjárművel két irányból lehet 
megközelíteni, illetve egy gyalogos 
kapu is segíti a lakók közlekedését. 

A lakópark üzemeltetésének teljes 
körét a PIP Nonprofit Kft. végzi, a 
szolgáltatás magában foglalja a 
zöldfelület karbantartását, a közös 
használatú terek, a parkolók és 
utak takarítását, síkosságmente-
sítését, valamint a kommunális 
hulladék elszállíttatását. Az épület 
központi berendezéseinek üzem-
képes és biztonságos állapotáról, 
időszakos felülvizsgálatáról és 
ellenőrzéséről szintén a társaság 
gondoskodik.

Az orosz fővállalkozó JSC ASE 
munkavállalói és családtagjaik 

2021. decemberben kezdték meg 
a beköltözést a mintalakópark-
ba, a magyar és az orosz fél közt 
létrejött bérleti szerződés aláírását 
követően.

PIP Nonprofit Kft.
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nagy felelősség is egy ilyen különleges létesítményt 
irányítani. A jövőben is a tőlünk megszokott 90% feletti 
kihasználtsági mutató elérése a célunk, ehhez meg kell 
teremtenünk a szükséges műszaki és emberi erőforráso-
kat. A megfelelő minőségű alkatrészek és berendezések 
beszerzése sem egyszerű feladat egy atomerőmű eseté-
ben, én mégis az emberi erőforrás biztosítását emelném 
ki. Ahogy itt szoktuk mondani, tíz év reaktorszerelői 
gyakorlatot pontosan tíz év alatt lehet megszerezni, így 
különös gondot kell fordítanunk kollégáink képzésére, és 
meg kell őriznünk az érzést, hogy jó az atomerőműben 
dolgozni!

A meglévő blokkok további üzemidő-hosszabbítására 
való felkészítését is célul tűzték. Milyen stádiumban 
van az üzemidő-hosszabbítási projekt? Melyek a fontos 
határidők és mérföldkövek ebben a projektben?

Kormánydöntés és parlamenti felhatalmazás is kötelez 
minket, hogy vizsgáljuk meg az üzemidő további meg-
hosszabbításának lehetőségeit és feltételeit. Előzetesen 
minden azt mutatja, hogy műszakilag az erőmű képes a 
projekt megvalósítására, ami az ország érdekeit nézve 
ellátásbiztonsági, gazdaságossági vagy akár környe-
zetvédelmi szempontok szerint is szükséges. A követ-
kező fontos lépés a környezetvédelmi hatástanulmány 
elkészítése lesz, az effektív műszaki feladatok megvaló-
sítása 2027-ben kezdődhet el. Nem titkolt célunk, hogy 
a nemzetközi gyakorlatnak megfelelően az atomerőmű 
működését (a 4. blokk esetében) akár 2057-ig meg-
hosszabbítsuk. Természetesen mindezt szigorú hazai 
hatósági és nemzetközi szakmai kontroll mellett tudjuk 
csak megtenni.

Az üzemidő-hosszabbításra való felkészülés, illetve az 
új blokkok építése során milyen szinergiák kínálkoznak 
a két cég számára?

Azontúl, hogy mindannyian abban vagyunk érdekeltek, 
hogy minden, ami Paks (akár I., akár II.), sikerrel haladjon, 
bizonyos területeken kötelező az együttműködés. Ilyen 
a többi között a humán terület vagy a fizikai védelem. 
Ugyanakkor szinte minden irányban kínálkoznak együtt-
működési lehetőségek, ahogy a majdani üzemeltetés is 
csak összehangoltan képzelhető el.

A Paksi Atomerőmű szakembergárdája az üzemeltetés, 
a Paks II. szakemberei pedig a tervezés és az enge-
délyeztetés terén rendelkeznek nagy tapasztalattal. 
Hogyan lehet ezeket a tapasztalatokat optimálisan 
hasznosítani?

Folyamatos együttműködéssel és kölcsönösen támogató 
hozzáállással. Rendszeresek az egyeztetések a két cég 
között, én magam is gyakran találkozom Jákli Gergely 
elnök-vezérigazgató úrral. Mindketten tudjuk, hogy csak 
együtt tudjuk kezelni a kihívásokat: működtetni egy már 

meglévő atomerőművet, miközben egy másik épül a 
szomszédban, építeni két új blokkot úgy, hogy bizton-
ságban tudjuk az ország ellátásbiztonságát garantáló 
atomerőművet, csak együtt gondolkodva, a kölcsönös 
tisztelet jegyében lehet.

A továbbüzemelés egészen új perspektívát nyit a szak-
emberek számára. A megfelelő munkaerő biztosítása 
kulcsfontosságú. Ezen a téren milyen együttműködési 
lehetőségeket lát a két társaság között?

Ahogy már említettem, ezen a területen kulcsfontosságú 
az együtt gondolkodás. Meggyőződésem szerint az ok-
tatást és a betanítást a két cég együttes munkaerő-szük-
ségleteinek megfelelően kell kezelni. A nukleáris iparra 
viszonylag hosszú képzések a jellemzőek, így időben 
előre gondolkodva kell elkezdenünk azokat, hogy a kellő 
időben a kellő számú és megfelelő képzettségű munka-
erő mind a hat működő blokk esetében rendelkezésre 
álljon. Mivel a kiterjesztett élettartam alatt már egy újabb 
generáció fogja üzemeltetni a reaktorokat, ezért kiemelt 
feladatunk a felsőoktatási együttműködéseink erősíté-
se. Az erőmű élettartamának kiterjesztése perspektívát 
és prosperitást teremt a fiatalabb korosztályok számára 
több évtizeden át, de a megnyerésükhöz szükséges a 
folyamatos jelenlétünk erősítése az egyetemeken. 

Vannak országok, amelyek környezetvédelmi okok-
ra hivatkozva lemondanak a nukleáris energiáról, 
mások akár korábbi véleményüket megváltoztatva, 
atomerőmű-építés mellett döntenek… Hogyan látja az 
atomenergia jövőjét?

Azt gondolom, látva a világot és ezen belül Európát 
is, hogy kimondható: az atomreneszánsz időszakát 
éljük. Talán Németország az egyetlen a korábban 
atomerőművet használók közül, ahol úgy tűnik, tényleg 
elfordulnak az atomenergiától. Ha kicsit közelebbről 
megnézzük a német gazdaságot, akkor szerintem már 
látszanak is ennek a negatív hatásai. A legtöbb ország, 
amely megteheti, atomprogramot indít. Olyanok is, mint 
például Lengyelország, amely hatalmas szénkészlettel 
rendelkezik, vagy Szaúd-Arábia, az olajnagyhatalom. De 
Japán is újra letette a voksát a nukleáris energia mellett. 
Folyamatosan születnek a megegyezések új, nagy 
blokkok létesítéséről, folynak az üzemidő-hosszabbítá-
si projektek szerte a világban, és nagyon ígéretesnek 
tűnik a kis moduláris reaktorok (SMR) és a 4. generációs 
(szaporító) reaktorok fejlődése is, ami új perspektívát 
jelenthet a kisebb teljesítményt igénylők számára, és 
megoldja az üzemanyagciklus zárását is. Szóval úgy 
látom, az atomenergia nagy jövő előtt áll, és remélem, 
hogy sikerül még nagyobb szerepet játszania a globális 
energiatermelésben.

A Paksi Atomerőmű működőképességének tartós 
megőrzése volt az egyik deklarált feladata, amikor 
az atomerőmű vezérigazgatója lett. Mi a legnagyobb 
kihívás ezen a téren?

A Paksi Atomerőmű az elmúlt 40 évben körülbelül a 
hazai villamosenergia-termelés felét biztosította, mindig 

biztonságosan, megbízhatóan és szén-dioxid-kibocsá-
tás-mentesen. A társadalom ezt szinte magától értetődő-
nek tekintette, elfogadta, hogy Magyarországon működik 
egy atomerőmű. Az elmúlt másfél-két év viszont rámu-
tatott, az atomerőmű nemcsak egy fontos áramtermelő 
egység, hanem nélkülözhetetlen elem a hazai ellátás-
biztonság megteremtésében. Vonzó kihívás és egyben 

HORVÁTH PÉTER JÁNOS:
KULCSFONTOSSÁGÚ AZ 
EGYÜTT GONDOLKODÁS
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nyi tárolókamrában tudjuk elhelyezni és egy 2021-ben 
készített költségösszevetés alapján közel 40 milliárd 
forintot „spóroltunk” az optimálással.

– Közel harminc fő vett részt ebben a projektben. Vol-
na-e valaki, akinek jelenléte kiemelkedő jelentőséggel 
bírt?

– Mindenkinek, aki a végeredményhez hozzájárult, én, 
személy szerint nagyon köszönöm a munkáját. Érdekes 
volt látni és érezni azt, hogy mely pontokon voltunk ké-
pesek elengedni a megszokott gyakorlatokat és tudtunk 
túllépni jóformán saját magunkon a cél érdekében. Úgy 
érzem, hogy ez a 13 év kellő tapasztalatot hozott mind-
annyiunk számára a tekintetben is, hogy még inkább 
megismertük önmagunkat és új képességekre tettünk 
szert a néha teljességgel eltérő látásmódok elfogadása, 
befogadása terén. A kompakt hulladékcsomagokról 
való bármely eddigi megnyilvánulásomba igyekeztem 
beleszőni két szakember nevét, akik sajnos már nem 
ünnepelhetik velünk ezt a közös sikert, de a kezdő lépé-
seknél meghatározó szereplők voltak. Bérci Károly (Erő-
terv), a nemzetközileg elfogadott biztonsági értékelési 
módszertan egyik hazai meghonosítója, többünk tanító-
mestere a projekt indításakor segített bennünket több 
évtizedes gyakorlati tapasztalatán alapuló tanácsaival, 
intelmeivel. Amikor az optimálás műszaki koncepciója 
véglegesedett, és a két cég (a Paksi Atomerőmű és az 
RHK Kft.) vezetése elfogadta azt, egy előadás kereté-
ben bemutattuk az OAH-ban is. Dr. Rónaky József akko-
ri főigazgató mint az RHK Kft. tulajdonosi joggyakorlója 
rögtön felismerte az innováció műszaki jelentőségét és 
több hasznos iránymutatást tett, amelyeket megfontolva 
sikerült a projekt megvalósítása. 

– Az RHK Kft. életében mindig is fontos szerepet 
játszott az újítás. A „hogyan lehetne még hatékonyab-
ban?” szemléletet az adott helyzet hozza vagy egy 
mérnöknek a vérében kell lennie ennek a felfogásnak?

– Egyértelműen úgy gondolom, hogy az innováció egy 
olyan hajtóerő, amely nélkül nem volna műszaki, gazda-
sági fejlődés. És igen, a mérnököknek a problémameg-
oldáson túl – amely persze nagyon fontos –, szükségük 
van egy igen lényeges tulajdonságra: az újító gon-
dolkodásra való készségre. Ez tanulható, bár maga a 
témakör igen széleskörű. Ide tartozik többek között a 
projektalapú munkavégzés, a fogalmak megkülönböz-
tetése a kritikus információktól, a csapatformálás, vagy 
akár az innovációt ösztönző játékok. Én mindenesetre 
úgy gondolom, hogy szerencsés vagyok a munkatársa-
imat tekintve, mind a szakmai tudásukat, mind pedig az 
emberi tényezőiket figyelembe véve. Kihívások mindig 
lesznek és őszintén remélem, hogy mi felkészülten tu-
dunk szembenézni velük és megoldani azokat a legjobb 
tudásunk szerint.

Franckó Klára

2010 áprilisában a társaság a Paksi Atomerőművel karölt-
ve elkezdte azt a közös munkát, amely egy új hulladékcso-
mag-konstrukció koncepciójának kifejlesztésére fókuszált. 
A feladat az volt, hogy a biztonsági szint megtartása 
mellett hogyan lehet költséghatékonyan kihasználni a 
bátaapáti Nemzeti Radioaktívhulladék-tároló kapacitását. 
Három körülmény is ösztönözte egy új koncepció meg-
alkotását: az első, hogy az atomerőmű új cementezési 
technológia kiválasztását tervezte. A második, hogy a két 
cég már többször egyeztetett egy kedvezőbb tárolótér- 
kihasználást biztosító elhelyezési rendszerről. A harma-
dik pedig, ami külön jelentőséggel bírt, az optimalizálás 
igénye a geológiai adottságok figyelembevételével, az 
üzemidő-hosszabbítás és a tervezett új blokkok fényében.

– Melyek voltak az ún. értékelemzési munka legfonto-
sabb javaslatai? 

– A hulladékcsomag funkcióelemzése azt mutatta, hogy 
célszerű a korábbi vasbeton konténeres elhelyezés he-
lyett vékonyfalú merevített fémkonténerekben gondol-
kodnunk. A méretnél figyelembe kellett venni a mozga-
tás, emelhetőség szempontjait, a cementezésre váró 
folyékony hulladék és a hordózott hulladék arányát. 
Ezen túl ügyelnünk kellett arra is, hogy a tárolókam-
rákba kerülő fém mennyisége – a korróziós hidrogén 
későbbi fejlődése okán – a lehető legkevesebb legyen. 
Annak érdekében, hogy a majdani munkák számára 
minél nagyobb flexibilitást hagyjunk, koncepcionális 

szinten egy egyhordós és egy négyhordós konténer is 
megmaradt lehetőségként.

– A munka kooperációs mivolta hogyan hatott a mun-
kavégzésre?

– A közös munka az együttgondolkodáson túl abban is 
megmutatkozott, hogy a hulladékcsomagok előállítása 
az atomerőműben, elhelyezésük az RHK Kft. telephe-
lyén valósul meg. Elengedhetetlen volt a két cég szoros 
együttműködése, mely az elhelyezési rendszer minden 
elemére kiterjedt. A munka összehangolását egy – a 
nukleáris iparon kívülről érkező – szakértői munkacso-
port végezte, világosan meghatározva a feladatokat. 
Kezdetben a számomra új módszert – az úgynevezett 
„értékelemzést” – egy kis távolságtartással fogadtam, 
de visszatekintve nagyon hasznos volt egy kicsit kimoz-
dulni a komfortzónámból, sokat tanultam belőle. 

– Az RHK Kft. elvégezte a régi és az új elhelyezési 
technológia költségeinek összehasonlító elemzését 
anno. Hogy alakultak az eredmények akkor és mára a 
megtakarítás mekkora számot takar?

– A nukleáris iparban legfontosabb a biztonság. 
Az elmúlt tíz évben több elemzés igazolta, hogy az 
új elhelyezési koncepció műszakilag biztonságosan 
megvalósítható. Emellett azonban fontos az is, hogy 
ugyanazt a radioaktívhulladék-mennyiséget harmadany-

A kompakt hulladékcsomag kifejezéssel már talál-
kozhatott az olvasó, ha nyomon követi a Radioak-
tív Hulladékokat Kezelő Kft. tevékenységét. Érde-
mes a kulisszák mögé betekintve megnézni, hogy 
a kezdeti elképzelés és az idei nyári megvalósítás 
közötti mintegy 13 évben mi is történt valójában. 
Nős Bálint stratégiai és műszaki igazgatót kérdez-
tem az elhelyezési rendszer optimalizációjáról, a 
miértekről és a hogyanokról.

…mert így optimális!
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Telt házas All Staff Meeting
Az elmúlt egy év feladatait és eredményeit vette számba Jákli Gergely elnök-vezérigazgató a 
Paks II. Zrt. All Staff Meetingjén, szeptember 13-án. A Csengey Dénes Kulturális Központban tartott 
fórumon telt ház volt. Az elnök-vezérigazgató a társaság több mint négyszáz munkatársa előtt beszélt 
arról, hogy az EPC módosításával lezárult az 1. fázis és kiadhatóvá vált a Notice to Proceed. – Ezzel 
a beruházás magasabb fokozatba kapcsol – jelentette ki. Hozzátette: a hitelkezelést a jövőben a 
Paks II. Zrt. leányvállalataként a Finatom Nonprofit Kft. fogja végezni. További előrelépés, hogy a PIP 
Kft. tulajdonosi jogait a Paks II. Zrt. gyakorolja, ennek nyomán a cég immár csak a Paks II. projekttel 
szorosan összefüggő feladatokkal foglalkozik, zajlik – többek között – a 2. sz. site út befejezése és a 
6-os út mentén egy 9000 fős munkásszállás kialakításának előkészítése.

– Az erős munkavállalói elköteleződés nélkülözhetetlen ahhoz, hogy a projektcél megvalósuljon – 
emelte ki Jákli Gergely.

Az eseményen bemutatkozott az Üzemi Tanács is. Elnöke, Sarokné Szlama Ilona kiemelte, a grémium 
feladata, hogy kapcsolatot teremtsen a munkáltató és a munkavállalók között, ezért fontos, hogy a 
munkatársak eljuttassák a szervezethez véleményüket. Sarokné Szlama Ilona hangsúlyozta, az Üzemi 
Tanácsnak döntési joga nincs, de véleményezheti a munkáltató bizonyos döntéseit az előkészítés fázi-
sában. Erről a vonatkozó törvény nyújt részletes tájékoztatást.

Dunaszentgyörgyön is  
téma volt Paks II.

A változatos gyermekprogramok mellett a szak-
mai egyeztetésre, ismeretterjesztésre is kiváló 
terepet biztosított idén is a TEIT Nap. A Társadal-
mi Ellenőrző Információs és Településfejlesztési 
Társulás évente rendez a tizenhat tagtelepülés 
részvételével kötetlen formában találkozót. A há-
zigazda ezúttal Dunaszentgyörgy volt, amely, élve 
az alkalommal, értékeit is igyekezett megmutatni. 
Míg a gyerekek izgalmas vetélkedőn vettek részt, 
a felnőttek tartalmas előadásokat hallgattak előbb 
a Paksi Atomerőmű, majd a Paks II. Zrt., végül a 
Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. képviselőitől. 
Tóth Pál, a Paksi Atomerőmű műszaki vezérigazga-
tó-helyettese a Duna-víz felhasználásáról beszélt, 
Németh Szabolcs, a Paks II. Zrt. médiakapcsolatok 
osztályvezetője a Paks II. beruházás aktualitásairól 
ejtett szót. A Kiégett Kazetták Átmeneti Tárolóját 
érintő kérdésekről Plesz-Kereki Bianka kommu- 

nikációs osztályvezetőtől kaptak tájékoztatást az 
egybegyűltek. A TEIT Napon dr. Kereki Ferenc, az 
RHK Kft. ügyvezető igazgatója, dr. Kovács Antal, 
az MVM Paksi Atomerőmű Zrt., valamint Rákóczi 
Péter, a Paks II. Zrt. kommunikációs igazgatója is 
részt vett. Egyöntetű véleményük szerint a TEIT 
több mint 30 éve a közvetlen, hiteles információk 
fontos közvetítője.
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Kilencvenkilenc település vezetői kaptak tájékoztatást 
Első kézből kaptak információt a településvezetők a 
Paks II. beruházás előrehaladásáról, fontos mérföldköveiről 
a Közép-Duna Menti Fejlesztési Tanács fórumain. A hatál-
lomásos tájékoztatósorozatra 99 település polgármestere 
kapott meghívást. – Egy ilyen léptékű beruházásnál na-
gyon fontos, hogy a helyben élők közvetlen forrásból jus-
sanak információhoz. Mi többek közt a településvezetőkön 
keresztül tudunk beszámolni arról, mi a jelentősége ennek 
a beruházásnak, hol tartunk a projekt megvalósításában, 
milyen fontos mérföldkövek vannak előttünk – fogalmazott 

Rákóczi Péter. A Paks II. Zrt. kommunikációs igazgatója 
rámutatott, hogy a médiában és online felületeiken is 
folyamatos az információáramlás, így Soprontól Gyuláig, 
Los Angelestől Melbourne-ig bárki nyomon követheti a be-
ruházást, de a személyes tájékoztatás meghatározó, mert 
az itt élők a legjobb hírvivői a Paks II. projektnek. Rákóczi 
Péter hangsúlyozta, hogy az ilyen találkozások a visszajel-
zések miatt is fontosak. Hozzátette, hogy a fórumsorozat 
során azt tapasztalta, hogy a projektet nagy érdeklődés és 
várakozás övezi a régióban.

Tudásmenedzsment Akadémia

Vendégelőadó, jelesül Czibula Mihály tartotta a Tudásme-
nedzsment Akadémia szeptemberi előadását. Az MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt. kiemelt projektvezetője a további 
üzemidő-hosszabbítás (TÜH) projekt részleteibe engedett 
bepillantást. – Az első üzemidő-hosszabbítási program 
sikeres volt, ezért most ugyanazt az utat járjuk – húzta 
alá. Részletes tájékoztatójában kitért arra, hogy két nagy 
egységre oszthatók a feladatok, ez pedig a „papír és vas”, 
azaz az engedélyezési feladatok, illetve a technológiai 
rekonstrukciós program. A berendezéseket kategorizálták 
az alapján, hogy felújíthatók, cserélhetők-e, s elkészítették 
a munkák ütemezését. A bázisidőpont az üzemidő lejárta, 
ami ugyan távolinak tűnik, de nagyon hosszas, összetett 
feladat az engedélyek megszerzése és a szükséges re-
konstrukció végrehajtása, vázolta a TÜH projekt vezetője. 
Czibula Mihály arról is beszélt, hogy a környezetvédelmi 
engedélyezés során nemcsak itthon, hanem a környező 
országokban is fórumokat kell majd tartaniuk, valamint arra 
is kitért, hogy a munkába külső, független szakértőket és 
nemzetközi szervezeteket is bevontak.
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sárkányhajó
Remek versenyzéssel összesítésben a harmadik helyen zárt a Paks II. Zrt. csapata a XII. Villamosenergia-ipari Sár-
kányhajó-találkozón. A Szegedi Nemzeti Kajak-Kenu és Evezős Olimpiai Központban megrendezett eseményen nyolc 
társaság képviseltette magát, csapatunk minden versenyszámban elindult. A Paks II.-es legénységet Bardon József 
vezetésével Appelt Orsolya, Bardon Gerda, Bársony Szabolcs, Gángó Ádám, Gunkl Gábor, Hadházi Balázs, Kelemen 
Fanni, Lénárt József, Lukács Barna, Lukács Petra, Molnár Mihály, Nagy Péter, Pupp Ágnes, Ranga Tibor, Rippert-Bal-
dauf Mónika és Tarczali Géza alkotta.

labdarúgás
Ötödik helyen végzett a Paks II. Zrt. csapata a 40. Villamosenergia-ipari Kispályás Labdarúgó-találkozón Gödöllőn, a Szűcs 
Lajos Sportcentrumban. A kilenc csapat részvételével zajló tornán a társaságot Tamási Zoltán, Panka Zsolt György, Kovács 
Zsolt, Lőrincz Áron, Harmati László Richárd, Rádi Róbert Dániel, Gángó Ádám, Schiefer Márk, Herman Attila Imre, Kereki 
Balázs, Simon János és Domonkos Csaba képviselte.

futás
Tizennyolc társaság közel 240 versenyzője – köztük 18 munkatársunk – mérette meg magát az Atomfutás keretein 
belül megrendezett XII. Villamosenergia-ipari Futótalálkozó különböző távjain.

2 km női egyéni (felnőtt kategória):  
5. helyezés – Horváth Kitti

7 km női egyéni (felnőtt kategória):  
1. helyezés – Zöld Ágnes, 6. helyezés – Kovács Andrea 

7 km női egyéni (Senior I. kategória):  
4. helyezés – Várszegi Eszter

7 km férfi egyéni (Senior I. kategória):  
5. helyezés – Farkas Gábor

3×7 km női váltó:  
4. helyezés – Paks II. Atomerőmű Zrt. csapata 
 (Rippert-Baldauf Mónika, Kelemen Fanni, Nemes Ildikó) 

3×7 km férfi váltó:  
5. helyezés – Paks II. Atomerőmű Zrt. csapata  
(Mátyás Kristóf, Bőhm Péter, ifj. Mittler István)

14 km női egyéni (felnőtt kategória):  
1. helyezés – Mátyás-Kovács Orsolya (hozzátartozó); 
6. helyezés – Bodajki-Kincses Tímea;  
7. helyezés – Rácz-Kecskeméti Eszter

14 km férfi egyéni (Felnőtt kategória):  
4. helyezés – Orosz Csaba; 5. helyezés – Gángó Ádám 

14 km női egyéni (Senior II. kategória):  
2. helyezés – Szedmák Dorottya 

21 km férfi egyéni (Felnőtt kategória):  
1. helyezés – Mátyás Kristóf 

21 km férfi egyéni (Senior II. kategória):  
6. helyezés – Csóka Zoltán 

21 km abszolút:  
1. helyezés – Mátyás Kristóf

kajak-kenu
Keresztes Tamás és Lukács Barna képviselte a Paks II.  
Zrt.-t nyáron a XLIV. Villamosenergia-ipari Kajak-kenu 
Találkozón Szegeden. 

Munkatársaink háromszor állhattak dobogóra a baráti, 
jó hangulatú versenyen, Keresztes Tamás kajak férfi 
egyesben 2. helyezést, Lukács Barna 3. helyezést ért 
el, kajak férfi párosban pedig a dobogó második fokára 
állhattak fel.

tenisz
Debrecen adott otthont a XXXVIII. Villamosenergia-ipari Tenisz-
találkozónak, ahol a Paks II. Zrt. hét résztvevővel képviseltette 
magát Horváth Kitti, Jelen Péter, Varga Ferenc, Kecskés Ádám, 
Seres Péter, Csergő Vilmos Ákos és Barta Attila személyében. 
Társaságunk öt dobogós hellyel és 21,5 ponttal zárta a találkozót. 
Horváth Kitti a női egyéni vigaszág 3. helyét szerezte meg, Varga 
Ferenc a férfi egyéni vigaszág 2. helyén zárt, míg a Kecskés–
Csergő duó a férfi páros vigaszág 3. helyezettjeként fejezte be 
a versenyt. Férfi egyéniben Jelen Péter 3. lett, míg Barta Attila 
vegyes párosban a dobogó legfelső fokára állhatott fel.
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MUNKÁBAN
Egy több évtizedes északi nagy kaland után, a skandináv országokban 
szerzett szakmai tapasztalatokkal felvértezve csatlakozott a Paks II. 
szakembergárdájához Bánáti József. Az általa vezetett szakterület deter-
minisztikus biztonsági elemzésekkel foglalkozik.

Bánáti József

Érkezése, azaz 2017 februárja óta dol-
gozik DSA (deterministic safety ana-
lysis) szakterületvezetőként a Paks II. 
projekten Bánáti József. Tanulmányait 
Magyarországon végezte, szakmai 
tapasztalatainak többségét azonban 
külföldön szerezte. A BME Gépész-
mérnöki Karának hő- és atomener-
getika ágazatán szerezte diplomáját. 
– Komplex természettudományos 
érdeklődésem volt, s ez a terület 
ötvözte leginkább a fizika, a kémia és 
a matematikai szimulációk különböző 
tudományágait – indokolja pályavá-
lasztását. Akkoriban szinte biztosnak 
tűnt, hogy a Paksi Atomerőműben fog 
dolgozni, hiszen ott töltötte nyári gya-
korlatát, s diplomamunkáját is erőmű-
ves témából írta, az opponense az 
egykori vezérigazgató, Petz Ernő volt. 
– A gőzfejlesztő szintszabályozásának 
számítógépes modellezését végeztem 
el az akkor terjedőben lévő személyi 
számítógépek legelső változatának 
egyikén, egy Sinclair Spectrumon, 
amihez monitorként egy hordozható 
Junoszty tévét használtam. Eközben 

sokan még fóliára rajzolták a görbé-
ket filctollal – idézi fel. Annak, hogy 
mégsem szegődött el Paksra, prózai 
oka van: ötödik, utolsóként érkezett 
gyerekként nem akart távol kerülni 
Pomázon élő idős szüleitől. Ez végül 
néhány, KFKI-nél (ma Energiatudo-
mányi Kutatóközpont) töltött év után 
mégis megtörtént, csak a távolság lett 
sokszorosa a Pomáz–Paksnak…

Előbb – 1990-ben – a Nemzetközi 
Atomenergia-ügynökség ösztöndí-
jasaként Finnországba került. Friss 
házasként ott kezdték életüket fele-
ségével. Az őt fogadó Lappeenranta 
Műszaki Egyetemmel a kölcsönös 
elégedettség okán meghosszabbí-
tották az ott tartózkodási időt. Három 
fiúgyermekük is itt született. Később 
finn delegáltként az OECD Halden 
Reactor Projektben dolgozott a svéd–
norvég határ norvég oldalán fekvő 
Haldenben, ahol kódfejlesztéssel, 
hőtani folyamatok szimulációjával 
foglalkoztak. Amikor ennek vége 
lett, s dönteni kellett, hogyan tovább, 

érkezett a második legnagyobb svéd 
műszaki egyetem, a Chalmers magyar 
származású professzorának hívása, 
aminek nyomán Göteborgba kerültek. 
Itt megint izgalmas szakmai felada-
tokban volt része, például a Ringhalsi 
Atomerőmű 3-as és 4-es blokkok 
teljesítményemelésének biztonsági 
elemzése. Azonban a 2010-es évek 
második felére az atomenergia körüli 
légkör jelentősen megváltozott Svéd-
országban.

– A sötétzöldek elérték, hogy az 
atomenergia szitokszó lett, még a tan-
szék nevét is meg kellett változtatni, 
ahol dolgoztam. Az erőművek felének 
leállításáról döntöttek, én viszont ott 
szeretnék dolgozni, ahol nem rombol-
nak, hanem építenek. Kicsit patetiku-
san: eddig idegen országokban hasz-
náltam azt a tudást, amit itt alapoztam 
meg. Miért alkalmazzam ezt egy 
olyan országban, amelyik hátat fordít 
az atomenergiának? Úgy döntöttem, 
hogy inkább kis hazám javát szolgá-
lom – idézi fel a Paks II. projekthez 



 3130 2 0 2 3 .  o k t ó b e r

való csatlakozásról született döntése 
hátterét. Üröm az örömben, hogy a 
család, melynek tagjai már ott vertek 
gyökeret, Göteborgban maradt, így ő 
kétlaki életre kényszerül. 

Pakson jó közösség és izgalmas fe- 
ladatok fogadták. A DSA szakterület, 
azaz József és munkatársai deter-
minisztikus biztonsági elemzéssel 
foglalkoznak. A csoport vele együtt öt 
főből áll.

 – Egyrészt az orosz tervezőintézet 
által készített biztonsági elemzéseket 
ellenőrizzük, véleményezzük, más-
részt – és ez inkább kedves a lelkem-
nek – magunk is végzünk biztonsági 
elemzéseket, számításokat – fogal-
maz munkájukról hozzátéve, hogy 
ezen a szakterületen is folyamatos az 

egyeztetés annak érdekében, hogy a 
legjobb megoldás szülessen végül.

Az elemzések valójában számítógé-
pes szimulációk, mely során bármi-
lyen normálüzemi vagy üzemzavari 
szituációt az általuk megalkotott mo-
dellekkel – nagyon fejlett, amerikai 
eredetű szimulációs szoftverekkel, 
más néven kódokkal – ők maguk is 
elvégeznek. Ez annyit tesz, hogy meg 
tudják mondani a kimenetelét, kö-

vetkezményét bármely történésnek, 
vagy ahogyan a szakmai terminus ezt 
nevezi: kezdeti eseménynek. Ilyen 
lehet, ha eltörik egy cső, kiesik a 
feszültség, megszűnik a közegbetáp-
lálás, leállnak a szivattyúk stb. József 
büszke a modelljeik fejlettségére, 
amiket ők maguk alkottak meg a 

DSA csoportban. A Code Application 
and Maintenance Program (CAMP) 
nemzetközi együttműködés kereté-
ben az 1970-es évek óta fejleszte-
nek különböző nukleáris biztonsági 
értékeléshez számítógépes algo-
ritmusokat, programokat. Ezeket a 
világszerte elismert termohidraulikai 
és neutronkinetikai kódokat egyaránt 
alkalmazzák a nyugati tervezésű és a 
VVER típusú reaktorokra is. Segítsé-
gükkel előre meg tudják mondani a 
következményeket, illetve azt, hogy 
ezek a hazai szabályrendszerben 
elfogadhatók-e, eleget tesznek-e a 
Nukleáris Biztonsági Szabályzatban 
foglalt követelményeknek.

– Eddig azt tapasztaltuk, hogy a 
vizsgált kezdeti eseményeknél a fel-
tételezett körülmények figyelembe-
vételével minden biztonsági rendszer 
megfelelt az elvárásoknak és minden 
paraméter határértéken belül maradt 
– avat be a részletekbe.

A ’90-es években rengeteg szimulációt végeztek 
atomerőművek kicsinyített – szigorú szabályok alap-
ján leskálázott – modelljein. A VVER blokkok kísérleti 
termohidraulikai modellezésével két helyen foglal-
koztak: Magyarországon és Finnországban. Bánáti 
Józsefnek abban a szerencsében volt része, hogy 
mindkét helyen dolgozott. Csillebércen, az akkori 
KFKI AEKI Termohidraulikai Laboratóriumában zajló 
Paks Modell Kísérletben a Paksi Atomerőmű 1:2070-
es arányú modelljén, a finn Lappeenranta Műszaki 
Egyetemen pedig egy Parallel Channel Test Loop 
nevű, 1:305-höz arányú erőműmodellen. – Ennek 
lényege, hogy a skálázási szabályok alapján lekicsi-
nyítjük a teljesítményt, közegáramot, térfogatokat 
stb. Az izgalmas ebben az, hogy az elektromosan 
fűtött kicsinyített reaktormodellel kapott eredmé-
nyeket össze tudjuk hasonlítani a kódokkal szimulált 
eredményekkel. A számított adatokat felskálázva 
az igazi erőművi geometriára meg tudjuk mondani, 
hogy az adott tranziens hogyan megy végbe, hiszen a 
kódokba beépített korrelációk és a termohidraulikai 

folyamatok azonosak, függetlenül attól, hogy elekt-
romos vagy nukleáris a hőforrás. Ez kicsit hasonlít 
az orvostudományban alkalmazott kísérleti egérhez, 
amikor az alkalmazott gyógyszer hatását fel tudjuk 
skálázni az emberre gyakorolt hatás predikciójához 
– magyarázza a néhány évtizedes, kutatóként végzett 
tevékenysége Paks II. projektben jól hasznosítható 
hozadékát.

– Tökéletes modell nincs, mindig van mit fejleszteni, 
de már nagyon előrehaladott fázisban van a VVER 
1200-as blokktípusra megalkotott modellünk, ezzel 
tudunk ellenőrző számításokat végezni. A GIDRO- 
PRESS, azaz az orosz tervező Podolszkban kiszámol-
ta, hogy az egyes kezdeti eseményeknek mik lesznek 
a következményei. A mi modellünkkel és a CAMP 
által biztosított kódok használatával szintén ki tudjuk 
számolni a tranziensek lefutását és azokat összevet-
jük a tervezői adatokkal – vázolja. A leglényegesebb 
kérdés: bármely paraméter sért-e határértéket, azaz 
teljesülnek-e az elfogadási kritériumok.

Nagyon jó a csapat, büszke vagyok. Nagyon nagy 
örömmel dolgozom velük.

A determinisztikus biztonsági 
elemzésekre, szimulációkra termé-
szetesen nem csak most, a tervezés 
fázisában van szükség. A végleges 
biztonsági jelentéshez is irdatlan 
nagy mennyiségű számítást kell 
mellékelni, hiszen a tervek fino-
modnak, az elméletben számolt 
értékeket össze kell hasonlítani a 
valósággal. Mindaddig, amíg épül 
az erőmű, elméleti síkon zajlik 
minden, de ha elkészül, nagy számú 
mérésre lesz szükség az indításhoz. 
Tesztelni kell a rendszer összes 
elemének minden paraméterét, 
ideértve a biztonsági berendezések 
működését is. – Akkor kerül sor az 
elmélet és valóság összevetésére, 
azaz akkor jön el a puding próbája. 
A modellezési munka majdnem egy 
never ending story – összegzi a 
DSA szakterület vezetője.

Az az izgalmas ebben a munkában, hogy pusztán matematikai módszerekkel, a fizika 
törvényeit alapul véve meg tudjuk mondani, hogy például mi történne, ha a fő keringtető 
vezeték pillanatszerűen eltörne. Ezt anélkül is tudjuk szimulálni, hogy kísérleti jelleggel 
elfűrészelnénk a csövet. Nyilvánvaló, hogy ilyen kísérlet nem végezhető el, és Csernobil 
óta tudjuk, hogy atomerőművel kísérletezni szigorúan tilos.
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Kávészünet 
Nagy Andrással

Az oroszországi Penzában született, édesanyja orosz 
származású tanárnő, édesapja katonatiszt volt, ma már 
mindketten nyugdíjasok. Identitásában a magyart tartja 
meghatározónak Nagy András. Mint mondja, az oroszt 
inkább érti, mint beszéli, ez is tükrözi, hogy világlátásá-
ra nem igazán volt hatással a kétnyelvűség. Az viszont 
igen, hogy az édesapja hivatása miatt időről időre költöz-
niük kellett. – A legtöbb lakást, amiben 
éltem, egy nap alatt fel tudtam számolni 

– jellemzi a sok költözés rá gyakorolt 
hatását. Az általános iskola utolsó 
éveiben, a középiskolás és egyetemi 
időszak alatt Tatán éltek, ott születtek 
a barátságai, bár, mint mondja, egyes 
vélemények szerint a barátság gyengeség. Hétvégente 
ma is hazajár Tatára, Paks, mondhatni, átmeneti szállás. 

– Pedig néhány éve vettem egy hűtőt, s nemrég egy lakást 
is – jegyzi meg. Magyarázatul hozzáfűzi: korábban azt 

mondta kollégáinak, akkor lesz paksi, ha vesz egy tartós 
fogyasztási cikket. 

Első munkahelye a Paksi Atomerőmű volt, ahol – aho-
gyan most is – a hulladékkezelés kérdéskörével foglalko-
zott, majd eltöltött néhány évet a MOL-nál. A Paks II.-höz 
azért jelentkezett, mert úgy gondolta, kezdetektől részt 

venni egy atomerőmű építésében szép feladat, nagy 
kihívás. Utóbbiakat bizonyára szereti, hiszen szinte 
megállás nélkül tanul. Most például párhuzamosan 
informatikát és zenét.

Tíz esztendeje él Pakson, de saját elmondása szerint „átutazó” 
maradt Nagy András. A Vegyészeti Sugár- és Környezetvédelmi 
Osztály vezető radioaktívhulladék-kezelési szakértője Tatát tartja 
otthonának, ahol kamasz- és fiatal felnőttkori éveit töltötte.

A többiek mondták, szálljak be, tanuljak meg 
hangszeren játszani. Trombita már volt a 
zenekarban, mellé kellett még egy fúvós. 

Biomérnöki diplomáját a BME-n szerezte környezetvé-
delmi szakirányon. Azóta, ha olyan munkakörbe került, 
amihez nem volt megfelelő végzettsége, megszerezte. 
Így mára van energiagazdálkodási specialista, munkavé-
delmi szakmérnök, a Paks II. Akadémia keretében atom-
erőművi szakember képesítése, és másfél év van hátra 
a mérnök informatikus képzésből. Ezzel párhuzamosan 
idén elkezdte a Debreceni Egyetem könnyűzenei tansza-
kának előkészítőjét is. Ennek kicsit hosszabb történetét 
a rá jellemző iróniával, szarkazmussal, sőt néhol némi ci-
nizmussal fűszerezett sajátos stílusban idézi fel. Annak 
idején az alternatív kocsmarockot játszó Avion zenekar 
menedzsere lett, mondván, jól tudja majd hasznosítani 
az egyetemi hangstúdió vezetőjeként szerzett kapcso-
latait. Míg társai a színpadon „szenvedtek”, addig neki a 
backstage kényelme jutott. – A többiek mondták, szálljak 
be, tanuljak meg hangszeren játszani. Trombita már volt 
a zenekarban, mellé kellett még egy fúvós. – Akkoriban 
kerültem Paksra, felhívtam a zeneiskolát, ahol a pozan 
és a szaxofon közül lehetett választani. Az utóbbi lett, 
mert azon dedikált gombok vannak. Három évig jártam, 
mikor a többiek szóltak, hogy hagyjam abba, mert túl-
képzett leszek – meséli. Ezután viszont társai tanultak, 
ezért most ő érzi úgy, hogy le van maradva, így beiratko-
zott az egyetemre. 

S hogy miért zenélnek? A válasz erre is csak félig ko-
moly: András szerint a srácok többsége focinak álcázza a 
közös kocsmázást, mivel azonban tőlük a sport távol állt, 
ezért ők zenélnek. A hol játszanak manapság kérdésre 
csípőből válaszol: – Inkább hol nem… Lemondtunk már 
arról, hogy sztárzenekar leszünk – fogalmaz. Tény, hogy 
mostanában már kissé lazábban veszik a zenélést, pedig 
volt igen szép periódusuk: játszottak a Gödörben, a Zöld 
Pardonban, az EFOTT-on, a Szigeten. 

Bár a zenekar-alapítás idején a testmozgás még szóba 
sem jöhetett, András manapság rendszeresen spor-
tol. Egy szerelmi bánat után döntött úgy, hogy keres 
magának egy olyan küzdősportot, ami segít kilábalni 
a gödörből. – Utánanéztem az interneten és összeha-
sonlító elemzést végeztem. A legkeményebbnek a krav 
maga tűnt. Két iskolát találtam Budapesten, ahol akkor 
éltem, ezeket megkerestem, hogy fogadnak-e olyan 

valakit, aki harmincéves elmúlt és eddig háttal ült a té-
vének, amikor sportműsor ment – idézi fel sajátos pikírt 
humorával. Az első foglalkozás során többet töltött a 
földön, mint állva, de bebizonyosodott, hogy ezt neki 
találták ki, mivel a krav maga inkább utcai harc, mint 
sport. Azok a tematikus napok tetszettek neki igazán, 
amikor például metrókocsit béreltek, hogy életszerű 
körülményeket teremtsenek a küzdelemhez. Mivel 
Pakson nincs krav maga, most kick boxra jár, ahol néha 
megesik, hogy ha megüti valaki, a védekezést megfű-
szerezi néhány utcai elemmel. 

S ha már utca: néhány éve András nap mint nap rója a 
paksi utcákat, sőt még az Ürge-mezőt is. Mégpedig egy 
kutya társaságában. A négyéves bullterrierről, Liliről 
kiderül, hogy nem túl barátságos, illetve az is, hogy 
gazdája számára nagyon fontos, hogy jól érezze magát. 
A reggeli és esti séták során mindig a kutya dönt arról, 
hogy hova mennek. – Ebben szabad kezet kap – jegyzi 
meg András. Liliről azt is elárulja, hogy a tatai tóban 
szívesen fürdik, a Dunában viszont nem. Úgy tűnik, 
lélekben ő is inkább tatai, mint paksi.
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A Konvencionális Gépészeti Osztá-
lyon dolgozó Kirch Szabolcs bony-
hádi fiatalember. Gyermekkorában 
rendszeresen utaztak szüleivel és 
öccsével itthon és külföldön egya-
ránt. Nyáron a tengerekhez mentek 
Görög-, Horvát-, Olaszországba, 
télen pedig az aktív síelésé volt a 
főszerep Ausztriában, Szlovákiában, 
Francia- vagy Németországban. – A 
kilencvenes évek közepén kezdtünk 
síelni egy nagy bonyhádi baráti körrel, 
Dávid öcsém még óvodás volt, de már 
csatlakozott. Jobb években többször 
is eljutottunk egy-egy „síparadicsom-
ba”, újabb és újabb helyeket felfedez-
ve. Nagy szerelem lett ez a sportág 
– kezdi a téli utakkal. Ugyanígy volt a 
különböző tengerpartokkal is, ahol na-
pokat úszkált snorkellel, később egy 
rövid ideig palackkal is búvárkodott. 
Természetesen a strandolás mellett 
városnézésre is sort kerített a család, 
amit gyerekként még untak a fiúk. 

A vezető épületgépész technológiai 
szakértő nem gondolja magát nagy 

utazónak, de sok szép helyre eljutott 
ilyen-olyan úton-módon. Például a 
Bonyhádi Ifjúsági Fúvószenekarral 
– amelyben trombitált – Németor-
szágba, vagy az Erasmus-program 
keretében négy hónapra Ausztriába. 
Paksi párjával – aki immár felesége –, 
Klaudiával éppen csak megismerke-
dett tíz évvel ezelőtt, amikor ösztön-
díjasként nyugati szomszédunkba 
költözött. A távolság próbáját kiállta 
a kapcsolatuk, s az egyetemet már 
párként Pécsen végezték. Nászútju-
kat eredetileg Egyiptomba tervezték, 
mert még nem jártak ott. Viszont egy 
korábbi kolléga beszámolói adták 
az inspirációt és bátorságot, hogy 
önálló szervezésben végül Thaiföld 
felé vegyék az irányt ’19 decemberé-
ben. – Ez az ország egy ékszerdoboz! 
A „mosoly országában” mindenki 
barátságos, gazdaságuk főként a 
turizmusra épül. Angol nyelvtudás és 
egy SIM kártya segítségével bárhova 
eljuthat az ember kényelmesen, köny-
nyen tájékozódva – meséli lelkesen. 
Három napot töltöttek a csodás 

világ- és fővárosban, Bangkokban. 
Majd délre a mesés tengerpartokhoz 
repültek újabb három „mézes napra” 
Krabi tartományba, Ao Nang városba. 
Ahonnan végül áthajóztak Phuket-szi-
getre, amit Patong városból fedeztek 
fel maguknak további négy nap során.

Szabolcsék Nimród fia hároméves, 
Merse féléves múlt, így az utazások – 
kis túlzással – a játszóterekig, bonyhá-
di nagyszülőkig rövidülnek egy időre. 
Ugyan tavaly januárban még elindul-
tak Dél-Tirolba Nimróddal hármasban, 
hogy a síelés kezdeti lépéseit vagy 
inkább csúszásait megmutassák neki, 
de az öcsi érkezésével most inkább a 
hazai tájakat keresik fel újra. Kisgye-
rekes programnak is tudja ajánlani a 
vadregényes Szigetközt, Csongrád 
közelében a Körös-torok szabadstran-
dot, a kihagyhatatlan Balatont minden 
partjával és hangulatával, Mátrafüre-
det, és akár a paksi faházas sörkertet 
is kellemes miliőjével, ahol gyermek 
és szülő is kikapcsolódhat. – Szeren-
csés, hogy Paks nagyjából az ország 

közepén van, és egy órán belül több 
nagyváros, látnivaló és gyermekprog-
ram is elérhető – emeli ki a város 
egyik előnyét, ahova hat éve költö-
zött. Az egyetem befejezése után úgy 
gondolták, itt érdemes letelepedni, 
amit egyáltalán nem bántak meg.

Szívesen meghallgatom mások be-
számolóit és nem szégyellem ellop-
ni az ötleteiket. Azokból leszűröm, 
mi az, ami nekünk jó lehet, hiszen 
más önbizalma adta meg nekünk 
is a lendületet, hogy merjünk na-

gyot álmodni, és be is vált.

Szeretik a gasztronómiát, nem finy-
nyásak, így utazásaik során szívesen 

kóstolják meg a helyi specialitásokat. 
Utazásaik relikviáinak főként a ren-
geteg fotót tekinti, de utóbbi időben 
egy-egy karkötőt hozott haza még 
emlékbe, amelyeket szívesen hord. 
Édesanyja, Kirchné Máté Réka hivatá-
sos fotós és szintén járt már sokfelé 
a világban. Utazásairól készült képeit 
több kiállításon megcsodálhatta a 
közönség. 

Szabolcs tíz éve rendezi albumba 
fotóit, amit másnak is jó szívvel ajánl. 
– Sokszor az emberek csak feltöltik 
egy tárhelyre a képeket és ott hagyják. 
Gyorsan elrepül egy év, és elfelejtik, 
mennyi minden történt velük. A fo-
tóalbumok sokat segítenek a múlt-
idézésben és a gyermekeimnek is jó 
fogódzkodók lesznek később – érvel.

Bakancslistájukon jelenleg az eddig 
elmaradt Egyiptom szerepel annak 
történelme, ókori építészete miatt. 
Illetve kis hazánkban a sárospataki 
tengerszem, ahova bár elindultak, 
de nem jutottak el: autójukkal úgy 
beragadtak a sárba, hogy még az 
autómentőt is ki kellett húzni. – Végül 
egy UAZ terepjáró segített ki minket 
szorult helyzetünkből – zárja vidáman 
gondolatait.

Közös nevező: 

NAGY UTAZÓK
„Nagy utazás, azt mondtad, hogy ez az élet…” a cím hallatán sokaknak valószínűleg Bereményi Géza 

szövege és Presser Gábor összetéveszthetetlen hangja jut elsőként az eszébe. Kirch Szabolcs,  
Vida Tünde és Homoki Zoltán munkatársainknak a dalon kívül sok ország, számtalan élmény  

és rengeteg emlék is felidéződik. Ezeket osztják most meg az Olvasókkal néhány fotó kíséretében.
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kilométert tesznek meg lóháton két 
nap alatt. 

Szívesen járom az országot, világot 
bármilyen járművel, de szeretek he-
gyen-völgyön barangolni. Ilyenkor 
egyszerre élvezhetem a mozgást, a 
természetet és a jó emberek társa-
ságát. Nyeregben ez még izgalma-
sabb, hiszen teljesen más perspektí-

vából látom a világot. Hihetetlen, 
hogy a lovak megbirkóznak a 

legextrémebb terepekkel is.

Tünde nem riad vissza az extrém 
kihívásoktól sem, mostanában egy 
kalandtúrákra szakosodott utazá-
si iroda által szervezett túrákon is 
gyarapítja élményeit. – Csoportos 
túráik egy része kifejezetten a 
teljesítményről szól. Az ő szerve-
zésükben voltam a Bükkben szil-
veszteri digitális detoxon, aminek 
lényege a túrázáson kívül, hogy nem 
volt térerő, illetve velük fedeztem 
fel Grúziát, Kirgizisztánt, idén pedig 
Madeirát. Rendszeresen böngészem 
az ajánlataikat, elsősorban olyan 
utak érdekelnek, ahol van kihívás is. 
Azt persze nehéz egy honlap alapján 
„belőni”, hogy mi az, ami nem halad-
ja meg a teljesítőképességemet – fo-
galmaz. Példaképpen hozza fel élete 
első sziklamászását. Tavaly ősszel a 
kirgiz úton kovácsolódott csapattal 
Szlovákiába mentek egy via ferráta 
túrára.  – Felületesen néztem meg a 
túra leírását és arra gondoltam, hogy 

ha kezdőknek is ajánlják, simán men-
ni fog. Az kiderült, hogy tériszonyom 
nincsen, de olyan kemény volt, azt 
hittem, belehalok – meséli. Kirgi-
zisztán kapcsán éppen ellenkezőleg 
érzett, már hetekkel korábban aggó-
dott, hogyan fog tízkilós hátizsákkal 
felmászni négyezer méteres ma-
gasságba. – Még az is megfordult a 
fejemben, hogy lemondom. Kár lett 
volna! Rettenetesen nehéz volt, de 

életre szóló élménnyel lettem gazda-
gabb – jegyzi meg.

Természetesen sok minden múlik 
az útitársakon. E tekintetben szinte 
kizárólag pozitív élményei vannak. 
Magát maceráktól mentes, alkal-
mazkodó útitársnak látja, akit egy 
dologgal lehet csak kibillenteni a 
hangulatából: a semmittevéssel, ami 
otthon is végezhető. – Olyanokkal 
szeretek utazni, akik nem igényelnek 
külön istápolást, aktívak és hasonló 
a dinamikánk. Én feltalálom magam 
egy sátorban és az ötcsillagos hotel-
ben is – mondja Tünde. 

Egy újságíró a nap minden pilla-
natában újságíró, hajtja a kíván-
csiság. Tünde sem tud kibújni a 
bőréből, így útjai során sok-sok 
értékes embert, figyelemre méltó 

élettörténetet ismert meg.  

Bakancslistája – bár ilyet valójában 
nem vezet – folyton változik. Szívesen 
fedezné fel a többi szovjet utódálla-
mot, szeretné látni a norvég fjordokat, 
a Feröer-szigeteket, New Yorkban az 
őszi köntösbe öltözött Central Parkot, 
érdeklik az ázsiai országok.

Mostanáig 42 országban járt, valahol 
már többször is, de mégsem érheti 
az a vád, hogy csak külföldön szeret 
világot látni, kalandokat gyűjteni. 
Hiszen idehaza is rendszeresen 
kirándul. Rengeteg kedvence van, 
így közvetlen környezetünkben az 
Ürge-mező, Cseresznyés, a Tengeli-
ci-erdő, de szívesen megy a Mecsek-
be, a Duna és holtágai partjára, a 
Rám-szakadékba vagy éppen vára-
kat felfedezni Észak-Magyarország-
ra. S bár hivatalosan nem itthonnak 
számít: Erdélybe, ahova évente több-
ször is visszatér nemcsak a tájak, 
hanem az emberek miatt is. Kirándu-
lásairól közösségi oldalán „csodás 
tájak karnyújtásnyira” mottóval tesz 
közzé képes beszámolókat.  Képeit 
egy-egy túranap végén átválogatja, 
feltölti az internetre, de egy-egy iz-
galmas útról fotókönyveket is készít, 
mert hiába a digitális világ, ő azt vall-
ja, hogy egy könyv sokkal nagyobb 
élményt ad. 

Gyerekkorában legfeljebb a zánkai 
úttörőtáborban és a dunaújvárosi 
nagymamájánál nyaralt Vida Tünde. 
Nyolcadikosként lépte át először a 
határt, amikor Csehszlovákiába vitték 
őket osztálykirándulásra. Következő 
külföldi útján, már felnőttként, ismét 
a szlovák hegyeket vették célba. – 
Nagy kaland volt két kicsi gyerekkel. 
Úgy túráztunk a hegyekben, hogy a 
kisebbik fiamat még a hátamon ci-
peltem – emlékszik vissza a hegyek-
kel kötött életre szóló barátságának 
első, még ösztönös pillanataira.

A Médiakapcsolatok Osztály vezető 
kommunikációs szakértője a külön-

böző paksi médiumokban végzett 
szakmai munkája miatt több európai 
országba, így például Finnországba 
és Skóciába is utazhatott tudósító-
ként. Nukleáris újságíróként elju-
tott Kínába a Tianwan Atomerőmű 
indítására, Murmanszkba, az orosz 
kikötővárosba egy atomjégtörőre, 
illetve Japánba egy évvel azután, 
hogy cunami pusztított Fukusimá-
ban. – Láttuk a cunami és földrengés 
nyomait, de jártunk Hirosimában 
is, ahol lehetőségem volt interjút 
készíteni egy túlélővel – idézi fel. 
Hozzáteszi, egy nukleáris területen 
dolgozó újságírónak ezt látnia kell, 
mint ahogyan azt is, miként épülnek 

az új erőművek. Ennek okán azt 
reméli, hogy lesz alkalma elutazni 
Akkuyuba, ahol egyszerre négy blok-
kot építenek.

A hivatalos utakkal párhuzamosan 
„szivárogtak be az életébe” a család-
dal, barátokkal közös utak. Markáns 
eleme a kirándulásainak a lovaglás, 
már több ízben részt vett a Márton 
Áron Pünkösdi Lovas Zarándokla-
ton Erdélyben, ahol csaknem 100 
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Homoki Zoltánnak izgalmasabbak 
voltak a gyerekkori nyaralások, amíg 
nem volt ennyi autópálya, az utak 
alatt sose unatkozott, figyelte a tájat, 
a környezetet. Diákként szerette a 
földrajzot, bújta a térképeket, majd 
felnőve az Európa a magasból vagy a 
Világ madártávlatból című műsorokat 
is mindig nézte. – Az utazás egy új ka-
land sok eséllyel, hogy felfedezhetek 
magamnak valami addigi ismeretlent 
– kezdi beszélgetésünket a humán- 
erőforrás-gazdálkodási osztályve-

zető. Első külföldi úti célja a Bledi-tó 
volt Szlovéniában, ami egy gyöngy-
szem és viszonylag közel van, ezért 
érdemes felfedezni. Amikor 2005-ben 
elkezdett dolgozni első munkahelyén, 
elhatározta, hogy spórol erre a vakáci-
óra, és a nyári szabadsága idején tesz 
egy szlovén körutat. Mivel gyerekként 
is szerette a sportokat, főleg a futballt 
és a jéghokit, így túrája alkalmával „fel 
is mérte a terepet”, ugyanis a jégko-
rong-világbajnokságot két évre rá 
rendezték meg Ljubljanában, és már 

ekkor tervezte, hogy szurkolóként is 
visszatér az országba.

Európán kívül először Dél-Koreában 
járt munkaúton, így az kevésbé volt 
izgalmas. A szakmai konferenci-
ák közben csak két félnap jutott a 
helyi nevezetességekre: buddhista 
templomra, különleges csillagvizsgá-
lóra. Ezt követően már maga szer-
vezte távolabbi utazásait az USA-ba, 
Kanadába vagy épp Afrikába. Utóbbi 
kontinensre – negatív teszttel – a ko-

ronavírus-járvány idején is beenged-
ték a turistákat. – Egyszer csörgött a 
telefonom, és egy ismerősöm jelezte, 
hogy felszabadult egy hely, így lehető-
ségem lenne egy afrikai expedícióra – 
meséli. Zoli így olyan helyekre jutott el 
többek közt Tanzániában, Zimbabwé-
ben, ahova az átlag kalandor nem.  

Afrikában értettem meg igazán, 
mi a kultúrsokk fogalma. Olyan 

életszínvonalbeli különbségek 

vannak egy vadászattal és gyűjtö-
getéssel foglalkozó törzs, valamint 
egy európai ember életmódja kö-
zött, hogy azt érzelmileg is nehéz 
feldolgozni. Ezután jobban tudja 
az ember értékelni azt, amije van. 
Képes kezelni, hogy mi a felesleges 
és mi az, amire tényleg szüksége 

van az életben.

Tapasztalatai után is visszatérne 
a fekete kontinens több városába 
és országába, például Fokvárosba, 
Kairóba, illetve Etiópiába, mert vonzza 
annak történelme és hagyományai. 
Szereti kihasználni a külföldön töltött 
időt, ezért úgy tervezi meg programja-
it, hogy a helyiekkel is tudjon kap-
csolatot teremteni, „vegyülni”, és át 
tudja venni az adott város hangulatát. 
– Nem loholok, hogy a tizenkettedik 
templomot is megnézzem, inkább 
nyugalmasan iszom egy kávét, eköz-

ben pedig picit átveszem a helyiek 
rezgését. Nagyon ritkán jövök haza 
hiányérzettel, elégedetlenül – mondja. 

Közel negyven országban járt már, 
ezek közül Kanada volt rá a legna-
gyobb hatással, ahova gyerekkora óta 
vágyott. Itt szinte mindennap hallott 
magyar szót. – Montréalban a negye-
dik ember, aki elfutott mellettünk a 
parkban, odakiáltott, hogy: „Ria-ria! 
Hajrá magyarok!” Vancouverben pe-
dig két indián kérdezte meg magyarul, 

hogy: „Mi újság? Hogy vagy?” – idézi 
fel a kedves emlékeket.

Kirándulásai alkalmával több barát-
ságot is kötött, sokakkal a mai napig 
kapcsolatban van. Ők általában olyan 
emberek, akik még többet láttak 
a világból, mint Zoli, és tudják, mit 
érdemes megnézni, és mi az, ami 
kihagyható vagy túlértékelt.  Érdek-
lődésemre elárulja, hogy számára a 
pisai ferde torony az utóbbi kategó-
riába tartozik, ami csak egy fotót ér 
meg.

A nemzetközi konyhák közül nagyon 
megkedvelte a grúzok főztjét, és 
szokásává is vált, hogy más orszá-
gokban is grúz éttermet keressen 
fel. De benéz könyvesboltokba is, 
ahol Magyarországról szóló útiköny-
veket kutat, mert kíváncsi, hogy mit 
írnak rólunk. Az italüzletekben pedig 
megnézi, árulnak-e magyar sört vagy 
bort. És igen, meglepően sok helyen, 
Kanadában például „keik frankos” fel-
irattal. Természetesen, jó HR-esként 
a hirdetési trendeket is figyeli, és 
meglepődik a régi klasszikus, a gyár 
falára nagy betűkkel felírt „Munkaerőt 
keresünk!” reklámon.

Zárásként még visszatér az utazás 
és a sport kettősére: – 2026-ban a 
milánói téli olimpia egy jégkorong-
meccsére szeretnék eljutni, és nagy 
vágyam, hogy a magyar fociváloga-
tottat is láthassam egy világbajnoksá-
gon – összegzi Zoli.
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Japán közismerten Földünk egyik legmodernebb 
országa, ugyanakkor rendkívül hagyománytisztelő 
is. A japán nép legendásan udvarias, gondolkodásuk 
mélyén a társadalmi hierarchiatudat gyökeredzik, ez a 
nyelvben és a viselkedéskultúrában egyaránt meg-
nyilvánul. A beszélgetőpartnerek neme, kora, társa-
dalmi pozíciója határozza meg az egymáshoz képest 
elfoglalt helyüket a képzeletbeli ranglétrán. Ezt a 
különbséget a kommunikáció során illik mindvégig ér-
zékeltetni. Ezért fordulhat elő, hogy a nők bemutatása, 
asztalnál történő kiszolgálása a férfiak után követke-
zik. A japánok a külföldiekkel szemben tartózkodók, 
magatartásukra a fegyelmezettség, szertartásos 
udvariasság jellemző. Elítélik az erőszakos fellépést, a 
túlzott magabiztosságot, szerénytelenséget. Megvetik 
az önsajnáltatást, magyarázkodást, becsülik azonban, 
ha valaki méltósággal viseli a kudarcot.

Hagyományosan meghajlással üdvözlik egymást, nem 
fognak kezet. A bemutatkozás – a nyelvi nehézségek 
miatt is – kötődik a névjegyhasználathoz. A névjegyet 
két kézzel adják át és veszik el, illik azonnal elolvasni, 
és csak ezután eltenni. A japán névkártyán, akárcsak 
hazánkban, elöl van a családi név, utána következik a 
keresztnév. 

Az üzleti tárgyalás stílusa erősen eltér az európaitól, 
elsősorban azért, mert nem annyira a szavak jelen-
tése, mint inkább azok mögöttes tartalma számít. 
A kommunikáció során az összhang megteremtésére 
törekszenek, ezért jóformán soha nem mondanak 

ellent, úgyszólván „ködösítik” a válaszukat. Szeretik 
a többértelmű megfogalmazásokat. Ha egy japán nem 
érti, hogy mit mondott a partnere, nem kérdez vissza, 
inkább elodázza a válaszadást. Akkor is mosolyognak, 
ha zavarban vannak, a nagyon széles mosoly rendsze-
rint nem örömet, hanem elfogódottságot leplez. Álta-
lában csoportosan tárgyalnak, kollektív döntés után 
mondanak véleményt. A rangidős a szóvivő, a többiek 
csak az ő felszólítására nyilatkozhatnak. A szerve-
zettség magas, a döntéshozatal gyors, a felelősségi és 
hatáskörök világosan elhatároltak. A pontossághoz 
a végletekig ragaszkodnak. A hivatali találkozók al-
kalmával, illetve a magánkapcsolatokban is érdemes 
kerülnünk a Nyugaton elterjedt viccmesélés szokását. 
A japánok nem ismerik, nem értik. Az öltözéket tekint-
ve a hagyományos öltönyt, inget, nyakkendőt preferál-
ják. Jólápoltságuk és eleganciájuk példaértékű. 

A japán etikett lényeges jellegzetessége az ajándéko-
zás szokása, amelyben nem az ajándék értéke fontos, 
hanem a csomagolás meghatározott jelentést közve-
títő módja. A törődést elsősorban a borító anyagok 
és módszerek fejezik ki, így sokszor egy-egy olcsóbb 
figyelmességet is vonzóbbá tehetnek akár egy drága 
áruház logójával a csomagoláson. Az ajándék Japán-
ban mindig gyakorlatias, használható. A csomagot 
nem azonnal bontják ki. 

Az étkezés Japánban a nyugati világban megszokottól 
eltérő ceremónia. Az éttermek gyékényszőnyegére 
nem szabad utcai lábbelivel lépni, ezért az előtérben 

nemcsak ruhatár, hanem cipőtár is várja a vendégeket. 
A japán stílusú étteremben térdmagasságú asztal mel-
lett a vendégek földre helyezett párnákon foglalnak 
helyett. Üzleti vacsorákon, ebédeken szeretik a po-
hárköszöntőket. A hagyományos evőeszköz a pálcika, 
de használata újabban nem „kötelező”. Ma már nem 
illetlenség, ha a vendég kést, villát kér. A japán konyha 
jellegzetes étele a szukijaki (sűrű leves, általában 
marhahúsból készül) és a tempura (tésztabundás ten-
geri hal, garnélarák vagy zöldség). A bőséges reggeli 
elmaradhatatlan fogása a rizs. Tojás, hal és zöld tea is 
kiegészítheti. Az ebéd általában egytálétel, rizses fo-
gás vagy tésztaféleség. A főétkezés a vacsora, levessel, 
többféle hallal, rizzsel, savanyúsággal, gyümölccsel, 
teával. A legkedveltebb japán édességet, a mocsit rizs-
lisztből készítik. A nemzeti ital, a szaké nem túl erős 
rizsbor. Gyakran fogyasztanak zöld teát, amelynek 
utolsó kortyait szürcsölni illik, jelezvén, hogy ízlik. 
Hasonló véleménynyilvánítás az ételek ízletességéről 
a hangos böfögés is.

Nem illendő azonban a nyilvános, mások előtt történő 
orrfújás, ha mégis elkerülhetetlen, azt félreeső helyen 
zsebkendőbe tegyük és azonnal dobjuk ki, a japánok 
számára undort keltő a használt kendő zsebre tétele, 
újrahasználata. Ezzel szemben a szipogás teljesen 

elfogadott. A hangoskodás, mások megzavarása nem 
megengedett, tömegközlekedési eszközön kifejezet-
ten tiltott például a telefonbeszélgetés.

A II. világháború után a japán gazdaság hihetetlenül 
gyorsan fejlődött. A romokból felépítették a világ 
egyik leggazdagabb országát. Japán rendkívülisége 
megmutatkozik abban is, hogy a szupermodern fel-
hőkarcolók és technikai csodák mellett országszerte 
jelen vannak a múlt festői emlékei, a buddhista temp-
lomegyüttesek, a régi várak. Igazi bakancslistás úti 
cél lehet ez a lenyűgöző szigetország minden kaland-
vágyó számára. 

Felső-Aranyos Vanda
protokollszakértő

  Ahány kultúra, 
annyi szokás

V. rész

Ez alkalommal a felkelő nap országának sajátos és izgalmas, az európaitól 
teljesen különböző kultúrájával ismerkedünk.



Nyerges Attila

„Az író dolga, hogy meséljen, 
de igazat írni ne féljen”

ISMERŐS ARCOK
„Ismerős arcok a négyzeten”. Talán így írható le röviden az a nem 
mindennapi helyzet, amikor a csaknem huszonötéves Ismerős Arcok 
zenekar dalszövegírója, énekes-gitárosa, Nyerges Attila szerepel egy 
ugyanazon címet viselő magazinrovatban. De nem a névazonosság 
miatt készült interjú az elismert frontemberrel az Atomszféra oldalai-
ra, hanem mert Attila több szálon is kötődik Tolna vármegyéhez: apai 
nagyszülei Bátaszéken éltek; rokonságban volt a Sárszentlőrincen 
nevelkedő Lázár Ervinnel; valamint együttesével rendszeres fellépő a 
paksi Nemzetközi Gastroblues Fesztiválon.
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Mivel egy újabb paksi vagy környékbeli koncertre még 
várni kell, ezért Várpalotára utaztunk, hogy a megú-
jult Trianon Múzeum környezetében, az Ismerős Arcok 
fellépése előtt Nyerges Attilával beszélgethessünk. 
A rovat címének azonossága kapcsán rögtön el is meséli 
az együttes névválasztását: – Zenésztársaimmal már a 
banda megalakulása előtt is hosszú éveket töltöttünk 
a pályán a Stexas és az Udvari Bolondok elődzeneka-
rokkal, így már ismerős lehetett az arcunk a publikum-
nak. Aztán az idő múltával az együtt gondolkodás és a 
hasonló értékrend még inkább megismertetett bennün-
ket a közönségünkkel – teszi hozzá. A népszerűséggel 
járó személyes találkozások nem jelentenek neki terhet, 
mindig kedvesen, szeretettel fordultak felé. Viszont a 
nagyobb ismertség azt is hozza magával, hogy nevét, 
arcát alkalmanként olyan ügyek, célok mellett szeretnék 
felhasználni, amikkel nem feltétlenül ért egyet, vagy a 
minőségével nem tud azonosulni. Szerencsére ennyi év 
után már megvan az a rutinja, hogy nemet tud mondani 
az olyan felkérésekre, amikor nem a saját gondolatait 
kell közvetítenie.

Attila 1983-ban, a gimnázium elején fogott először gitárt 
a kezébe, és ugyan járt egy darabig tanárhoz, a kotta 
nem lett a barátja. Az első akkordokat az egyik osztály-
társa tanította neki. A középiskolát másfél év katonaság 
követte, majd hét esztendő zenélés a kocsmabluest 
játszó Stexasban. Amikor saját szerzemények írásába 
kezdtek, vállalta azok magyar szövegeit, és el is nyerte 
velük a társak és a közönség tetszését. Viszont a heti 
több filléres fellépés, a sok munka, utazás, éjszakázás és 
a csak szórakoztató zene nem hozta meg a várt sikert.

Az Ismerős Arcok ’99 októberében alakult. 2001-ben, az 
első erdélyi utazásuk nagyon meghatározó volt számuk-
ra. Az ott szerzett élmények, felemelő érzések forduló-
pontot jelentettek a csapat életében, ezen benyomások 
pedig gyorsan vissza is köszöntek az énekes szövegvilá-
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gában. A több mint tíz korongjuk első darabja 2003-ban 
jelent meg – érthetően – Egy a hazánk címmel, amely 
mondatot (egyben köszöntést) Wass Albert egyik regé-
nyéből kölcsönözte Attila. A zenekar további lemezeinek 
szövegei is a hazaszeretetről, erkölcsi értékekről, a 
családról, kultúránk és értékeink tiszteletéről, valamint 
a közösségben való létezés fontosságáról szólnak. 
Zenéjük meglehetősen eklektikus: a rockzenei hangzás 
mellett a rhythm and blues, a jazz, a pop és a világzene 
műfajok elemei is felismerhetők a dalokban.

A dalszövegek mellett Attila novellákat is írt saját élet-
történeteiből, amelyeket 2008-ban kötetbe is foglalt 
Ismeretlen ismerős – valamint egy nem túl hangos 
könyv címmel. A könyv CD mellékletén maga olvassa fel 
az írásokat jellegzetes, mély hangján, plusz töltetet adva 
ezzel műveinek. Mostanság tervezi a kiadvány ismételt 
megjelentetését, két újabb novellával kiegészítve azt, 
mert – ahogy fogalmaz – ahhoz nem lett volna arca, 
hogy ugyanazon tartalommal, azonos formában jelentes-
se meg a következő kiadást is. Ezen gondolataiból is kié-
rezhető korrektsége és a magával szemben támasztott 
elvárásoknak való megfelelés vágya. Az életébe hason-
lóan sok bepillantást engedő életrajzi könyv is született 
róla és tőle nemrégiben. Az Egy ismerős arc kapcsán 
sokak tanácsát kikérte, de mindig arra jutott, akkor van 
értelme megírni, ha abban teljesen őszinte, így a meg-
ható és kedves pillanatok mellett a hibáit és a szégyellni 
való dolgait is papírra vetette. – Bár az édesapám már 
nem él, mégis tisztában vagyok vele, milyen elvárást 
támasztana irányomba. Nem vette volna jó néven, ha 
bármit is elferdítettem volna, ami történt – szögezi le.

„A zenész dolga, hogy zenéljen,
A szívem mélyéig elérjen.

Az író dolga, hogy meséljen,
De igazat írni ne féljen.”

(A dolog – részlet)

„Budapesten születtem a Sportkórházban 1969. április 
16-án. Budán, a második kerületben cseperedtem fel.” 
–  így indítja könyvét. Viszont bátaszéki nagyszülei miatt 
sok szünidőt töltött vidéken, amelyek tartalmas napok, 
hetek voltak, ezért írásaiban több történettel emléke-
zik meg apai családjáról. – A mai napig – ha ebben az 
irányban van dolgom – mindig elmegyek Bátaszékre 
is, és felkeresem gyerekkorom fix pontjait: nagyszüleim 
egykori házát, a focipályát, a templomot, ahol megke-
reszteltek, és amelynek a tetőfelújításához mi is hozzájá-
rultunk egy jótékonysági koncerttel, valamint a temetőt 
is – veszi sorra a helyszíneket. Azt is elárulja, mikor 
egyszer a Szerelmes földrajz magazint forgatták vele a 
településen, a szerkesztő kérte, hogy menjenek is be 
nagypapáék udvarára, házába, de erről lebeszélte, nem 
akarta látni, mi változott, amióta elmentek a nagyszülők.

Paksról szintén szép emlékei vannak, hiszen Bátaszékre 
rendszeresen ezen a vonalon utaztak, amíg nem volt 
autó, vonattal, később a régi 6-oson a Skodájukkal. 
Szülei mindig megálltak a paksi csárdában egy halászlé-
re és egy túrós csuszára. Majd idővel, mikor a Stexasba 
bekerült, Gárdai György, a Gastroblues Fesztivál életre 
hívója figyelt fel rájuk, és több alkalommal meghívta 
őket fellépni az Új Hullám sörözőbe, illetve a fesztivál kü-
lönböző színpadjaira. A Paks kapcsán felmerülő erőmű-
bővítésről így nyilatkozik:

„Nem vagyok szakember, így a nukleáris energiához 
nem tudok hozzászólni. Bizodalmam van a döntés-
hozók felé, amennyiben ők úgy ítélik meg, hogy az új 
blokkokra szükség van, akkor elfogadom.”

Ha most akar távol lenni a város zajától, akkor a szülei 
által vásárolt tanyára vonul vissza a Balaton-felvidékre.  

– Ez egy gyönyörű hely, viszonylag elzárva az emberek-
től tudok töltődni, egyben találkozási pont is számomra 
a múltammal és azokkal az emberekkel, akik fontosak 
voltak nekem – mondja. Édesapjával rendszeresen jár-
tak ide kettesben, és a kerti, valamint ház körüli munkák 
mellett az élet nagy kérdéseit fejtegették. Manapság 

– amikor lehetőség van rá – Bálint fiával tartják rendben 
a portát. Korábban fia is az Ismerős Arcok mindennapjai-
ban élt és dolgozott, ezért kellően érdeklődő apja dolgai 
iránt. Ma már kitűnő séf, nagyon kreatív gondolatokkal. 
Mivel Attilának is hobbija a főzés, így ez is közös pont az 
életükben. Dorka lánya Görögországban él és két kisfiút 
nevel, az ő párja szintén szakács. Aki pedig a stabil 
hátteret biztosítja az énekes életében, Dorka, a felesége. 
Gimnáziumi szerelem az övék, ami nem mindennapi mó-
don, két évtized után folytatódott. A Honfoglaló interne-
tes játékban kapta Dorka a kérdést, miszerint ki a Stexas 
énekese, és ő tudta a választ. Innen rövid keresgélés 
és néhány levél után élőben folytatódott a beszélgetés, 
amelynek később házasság lett a vége. Magyar szakos-
ként is sokat segíti férje munkáját, véleményezi, gépeli 
írásait.

„Hogy gondolhattad azt, hogy véletlen,
Hogy éppen most, s hogy épp ide születtem

Hogy azon a nyelven beszélek, amin Petőfi Sándor írt,
S hogy úgy érzem, az én dolgom hozni most a hírt

Túl vagyok már azon, hogy mindent elhiggyek
Amit a TV-ből vigyorgó alakok beszélnek

Ahol az igazság és az adott szó már nem érdekel senkit
De engem az apám úgy tanított,  

hogy becsület nélkül az ember nem ér semmit”
(Egy a hazánk! – részlet)
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„Játsszuk el, hogy most neked is kék az ég,
Hogy hinni tudsz úgy, mint rég,

Mint mikor gyerekek voltunk még!
Játsszuk el azt, hogy örök a barátság,

Hogy az igaz nem hazugság,
Hogy az álom is valóság!”

(Játsszuk el – részlet)

Attila írói vénája nem lehet véletlen, hiszen szeretett és 
szeret is olvasni. Gyermekkorában pedig nemcsak, hogy 
forgatta Lázár Ervin könyveit, de személyesen is gyakorta 
találkozott a Kossuth- és József Attila-díjas íróval, lévén 
édesapja unokabátyja volt. Ő is többször vendégeske-
dett a tanyán nagy családi találkozók alkalmával. – Egy 
egészen elképesztő személyiség volt, a gyerekek úgy ra-
gadtak rá, mint a mágnes. Hiába beszélgettek a rokonok 
felnőttes dolgokról az asztalnál, mi ott ültünk és vártuk, 
hogy Ervin egy-egy szót, mondatot nekünk címezzen. 
Az élményszámba ment – idézi fel szép emlékeit.

„Mennyit ér, aki nem tud, csak tudni vél?
Mennyit ér, aki korlátok nélkül él?

Mennyit ér, aki úgy fordul, mint a szél?
Mennyit ér, aki kér csak, de adni fél?”

(Mennyit ér? – részlet)
 
Visszakanyarodva a zenéléshez: annak ellenére, hogy 
az országos rádiók nem vagy csak igen elvétve játsszák 
a dalaikat, az Ismerős Arcok rengeteg munkával és 
kitartással, évi 100–120 országos és Kárpát-medencei 

koncerttel mára egy nagy tömegek előtt muzsikáló ze-
nekarrá vált. Az együttesben csak a megalakulás utáni 
években volt egy doboscsere, majd két muzsikussal 
még bővült a csapat, de azóta változatlan felállásban 
működnek, alkalmanként vitákkal, de mindenképp a 
közös célok mentén. Nyerges Attila (ének, gitár), Galam-
bos Nándor (basszusgitár), Práder Vilmos (gitár, ének), 
Kovacsik Tamás (dobok, ütőhangszerek), Leczó Szilvesz-
ter (billentyűs hangszerek) és Tánczos István (szaxofon, 
ének) mindenhol ugyanazzal a lelkesedéssel, profi pro-
dukcióval áll színpadra, és nem csak a koncertek záró 
darabjának számító Nélküledet zenéli szívből. 

„A Nélküled eddigi munkásságunk legkiemelkedőbb 
műve. Természetesen, tudnék még sok szöveget aján-
lani a hallgatóságnak, amikre büszke vagyok és szere-
tek. Viszont ebben a dalban valami olyan történik, ami 
sokkal könnyebben talál utat a Kárpát-medencében élő 
emberek szívéhez, mint más szerzeményünk. Abszolút 
nem érzem tehernek elénekelni, főleg, amikor a közön-
ség soraiban állók szemében látom, hogy milyen sokat 
jelent nekik.”

Többek között Attila állami kitüntetései, a több évtizedes 
kultúrateremtő tevékenységért adható legrangosabb 
állami elismerés, a Máté Péter-díj, valamint az idén, 

„Az év zenekara” kategóriában kapott Petőfi Zenei Díj 
mind jó visszaigazolás, hogy jó úton jár(nak) az Ismerős 
Arcok. Az eltelt huszonöt évet a Budapest Kongresszusi 
Központban ünneplik majd meg 2024. február 2-án.
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